
معاون سازمان بورس و اوراق بهادار، از موافقت بانک مرکزی 
برای خرید اقساطی ســهام در بورس خبر داد و گفت: بانک 
مرکزی در هفته جاری، عقود اسلامی مرتبط با اجرایی شدن 

این ابزار را معرفی خواهد کرد.
به گزارش مهر محســن خدابخش با اشــاره بــه مهمترین 
تصمیماتی که طی هفته گذشته در بازار سرمایه اتخاذ شده 
است، گفت: سازمان بورس و اوراق بهادار با توجه به اتفاقاتی 
که در بازار رخ داده، برنامه ریزی هایی را صورت داد تا بتواند 
از حقوق سهامداران صیانت کند؛ بر این اساس امکان خرید 
اعتباری در بازار ســرمایه فراهم شده و درصد تضمین سهام 
که قبلًا ۵۰ درصد بــود، به ۶۰ درصد افزایش یافته اســت؛ 
ضمن اینکه پیگیری هایی نیز انجام شــد تا معافیت مالیاتی 
 افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی نیز، به تصویب هیأت 

دولت برسد.

معاون ســازمان بورس و اوراق بهادار افــزود: در عین حال 
شرایطی که روز چهارشنبه در ابتدای معاملات بر بازار سرمایه 
کشور حاکم شــد، یک وضعیت خاص بود و سازمان بورس و 
اوراق بهادار، در راستای کمک به سهامداران در بازار سرمایه و 
انجام معاملات با توجه به این شرایط، دامنه نوسان را کاهش 
داد که این خود جزو مسائلی بود که نشان داد، تصمیم کاملًا 

درستی اتخاذ شده است.
وی با اشاره به ســخنرانی مقام معظم رهبری در جمع مردم 
قم در حســینیه امام خمینی )ره( تهران و اقدامی که سپاه 
پاسداران در انتقام گیری از دشمن انجام داد، تصریح کرد: این 
دو اقدام سبب شد تا آرامش بر بازار سرمایه حاکم شود و صف 
فروش ها تا اندازه زیادی جمع گردد؛ از ســوی دیگر تصمیم 
سازمان بورس و اوراق بهادار که دامنه نوسانات مجاز بورس 
را از ۵ درصد به ۲ درصد کاهش داد و محدود کرد، سبب شد 

افراد به جای اینکه ســهام خود را با ۵ درصد منفی به فروش 
برســانند، دو درصد ضرر را تقبل کنند و اگر قصد فروش هم 

وجود داشت، دامنه زیان آن مدیریت شود.
به گفته خدابخش، ســازمان بورس و اوراق بهادار، از این به 
بعد هم رصدهای لازم را انجام خواهد داد تا ســرمایه گذاران 
در فضای آرام بــه معاملــه بپردازند و مطمئن باشــند که 
سرمایه هایشان مورد صیانت قرار می گیرند؛ ضمن اینکه آنها 
باید وارد خرید سهام شرکت هایی شوند که سودآوری آتی آنها 

را رصد کرده باشند.
این مقام مسئول در بازار سرمایه با بیان اینکه بانک مرکزی 
موضوع خرید اعتباری سهام را پذیرفته است، اظهار داشت: 
بحث خرید اعتباری یکی از مواردی اســت کــه می تواند به 
عنوان یک ابزار مؤثر در بازار ســرمایه مطرح باشد؛ به نحوی 
که افراد حرفه ای و نهادهای مالــی در این دوره های گذرای 

 افت و خیز بازار، بتوانند حضور داشته و از این امکان استفاده 
کنند.

وی افزود: بانک مرکزی شــرایط لازم را فراهم خواهد کرد تا 
سهامداران بتوانند خرید اعتباری سهام انجام دهند.

خدابخش با تاکید بر اینکه ســازمان بورس و اوراق بهادار به 
دقت بازار سرمایه و بورس را رصد خواهد کرد، گفت: در مواقع 
حساس و ضروری وارد عمل خواهیم شد و تصمیم گیری های 
هفته گذشته سازمان بورس نیز نشان داد که وزارت اقتصاد 
و سازمان به دنبال این هســتند که حقوق سهامداران، مورد 

صیانت قرار گیرد.
معاون سازمان بورس و اوراق بهادار از موافقت بانک مرکزی 
با موضوع خرید اعتباری سهام و اعطای وام در این رابطه خبر 
داد و گفت: بانک مرکزی عدم مخالفت خود را با خرید اقساطی 
سهام، در جلسه روز جمعه شــورای عالی بورس اعلام کرد و 

این هفته نیز راهکارهای اجرایی شدن این تصمیم را به لحاظ 
فنی و اعتباری اعلام خواهد کرد تا مشخص شود که در قالب 
چه عقود اسلامی، این امکان در بازار سرمایه باید فراهم شود.

فرهاد حنیفی، معاون بانک مرکزی نیز در این زمینه در گفتگو 
با خبرنگار مهر گفت: با عملیاتی شدن خرید اقساطی سهام، 
مشتری ها بر اساس سررسید، تضامن و نیازهای خود به این دو 
بازار مراجعه می کنند و ما امیدوار هستیم با همکاری نزدیک 
بانک مرکزی و ســازمان بورس، که از قبل هم وجود داشته 
بتوانیم جلوه بزرگ و کامل تری را از اقتصاد توانمند کشــور 

نمایان کنیم.
وی افزود: بحث های مربوط به اعطای تســهیلات بانک های 
مجاز به مشتریان برای خرید ســهام نهایی شده و به زودی 
سهامداران می توانند از تسهیلات بانک ها برای خرید سهام 

استفاده کنند.

 مدیرعامل بانک مســکن جزئیات افزایش سقف تسهیلات خرید 
مسکن را تشریح و اعلام کرد از محل اوراق حق تقدم تا ۸۰ درصد 
هزینه باقیمانده اجرای طرح در مشارکت های مدنی تا سقف ۳۰۰ 
میلیون تومان مشروط بر این که ۲۰ درصد را سازنده تامین مالی 

انجام دهد،  پرداخت می کنیم.
ابوالقاسم رحیمی انارکی در نشستی خبری با اشاره به مصوبه شورای 
پول و اعتبار مبنی بر افزایش سقف وام خرید از محل اوراق حق تقدم، 
اظهار کرد: این تسهیلات به واحدهای تا ۲۵ سال قدمت اختصاص 
دارد و برای واحدهای با ســن ۲۵ تا ۳۰ ســال ســقف تسهیلات 

جداگانه ای در نظر گرفته شده است.
وی افزود: پیش از این، سقف این تسهیلات در تهران برای دریافت 
انفرادی ۴۵ میلیون تومان بود که با این مصوبه به ۸۰ میلیون تومان 

رسیده است.
به گفته مدیرعامل بانک مسکن، سقف تسهیلات خرید مسکن برای 
زوجین در تهران نیز از ۸۰ به ۱۶۰ میلیون تومان افزایش یافته است.
رحیمی انارکی ادامه داد: در مراکز استان ها و شهرها با جمعیت بیش 
از ۲۰۰ هزار نفر نیز تسهیلات خرید مسکن از ۴۰ میلیون تومان به 

۶۰ میلیون تومان و برای زوجین در این شهرها از ۷۰ میلیون تومان 
و به ۱۲۰ میلیون تومان افزایش یافته است.

پرداخت وام ۳۰۰ میلیونی مشروط به تامین مالی ۲۰ 
درصدی از سوی سازنده

وی تصریح کرد: همچنین از محل اوراق حق تقدم تا ۸۰ درصد هزینه 
باقیمانده اجرای طرح در مشارکت های مدنی تا سقف ۳۰۰ میلیون 
تومان مشروط بر این که ۲۰ درصد را سازنده تامین مالی انجام دهد،  

پرداخت می کنیم.
مدیرعامل بانک مســکن همچنین درخصوص عملکرد این بانک 
در سال جاری، گفت: امسال کل تسهیلات اهدایی بانک ۲۰۰ هزار 
میلیارد ریال تا ۱۴ دی ماه بوده اســت که این رقم نسبت به دوره 
مشابه سال گذشته، رشد یک درصدی داشته است. رحیمی انارکی 

با بیان اینکه از مجموع این تسهیلات، حدود ۱۷۱ هزار میلیارد ریال 
در حوزه مسکن پرداخت شده، اظهار کرد: رقم این تسهیلات چهار 
درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش یافته که این کاهش 

به دلیل رکود بازار مسکن روی داده است.

کاهش یک درصدی نرخ سود بازپرداخت وام ساخت با 
روش صنعتی

وی با بیان اینکه در این مدت، ۴۲۷ هزار واحد از تســهیلات بانک 
مسکن استفاده کرده اند نیز خاطرنشان کرد که این تسهیلات نیز، 

نسبت به سال گذشته هشت درصد کاهش یافته است.
مدیرعامل بانک مسکن همچنین درخصوص مشارکت بانک در طرح 
ملی مسکن نیز، گفت: در مرحله اول تا ۱۴۰ هزار واحد را پوشش 
تسهیلاتی می دهیم که از این تعداد تا به حال ۲۵ هزار تفاهم نامه با 

ستاد اجرایی فرمان امام)ره( امضا شده و سهمیه ۵۰ هزار واحد بنیاد 
مستضعفان نیز به ما ابلاغ شده است.

به گفته رحیمی انارکی، مطابق تفاهم انجام شــده برای واحدهای 
ستاد اجرایی فرمان امام)ره( ۱۰۰ میلیون تومان و برای واحدهای 

مربوط به بنیاد مسکن ۷۵ میلیون تومان پرداخت خواهد شد.
وی همچنین از کاهش یک درصدی نرخ ســود برای تســهیلات 

ساخت با روش صنعتی خبر داد.
مدیرعامل بانک مسکن همچنین با بیان اینکه در سال جاری ۵۸ 
هزار میلیارد ریال تسهیلات خرید مسکن پرداخت شده است، اظهار 
کرد: این رقم نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۴ درصد کاهش 

یافته است.
رحیمی انارکی افزود: ۱۱۵ هزار فقره وام خرید از ابتدای امسال تا 
۱۴ دی ماه پرداخت شده که به لحاظ تعداد ۳۷ درصد نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته کاهش یافته است. به گفته وی، در تسهیلات 
جعاله ۲۴ هزار میلیارد ریال پرداخت شده که نسبت به سال گذشته 

۱۵ درصد افزایش یافته است.
مدیرعامل بانک مسکن در ادامه با بیان اینکه در سال جاری تاکنون 
تعداد واحدهایی که از وام صندوق پس انداز یکم ۱۴۰ هزار واحد به 
ارزش ۱۰۹ هزار میلیارد ریال بوده است، گفت: در مجموع ۶۴۲ هزار 
فقره در این صندوق سپرده گذاری شده که  ۱۰۸ هزار فقره حساب، 

بدون دریافت تسهیلات حساب را بسته اند. 
بر اســاس اعلام رحیمی انارکی، تعداد حساب های زنده این طرح 
۳۵۰ هزار و منابع صندوق پس انداز یکم نیز در حال حاضر  ۴۵ هزار 

و ۶۰۰ میلیارد ریال است.
مدیرعامل بانک مسکن با بیان اینکه تعداد واحدهای مسکن مهر تا 
امروز بیش از دو میلیون و ۳۸۰ هزار واحد است، تصریح کرد: از این 
تعداد یک میلیون و ۹۲۶ هزار فروش اقساطی انجام شده و ۸۹ هزار 
واحد تعیین تکلیف شده مسکن مهر داریم که در مجموع حدود ۳۷۳ 
هزار واحد مســکن مهر باقیمانده که از این تعداد حدود ۳۲۸ هزار 

واحد شهری و بیش از ۳۵ هزار واحد روستایی است.

در سناریویی که دولت برای افزایش پلکانی حقوق 
کارکنان پیش بینــی کرده اســت، حقوق تمامی 
کارکنان کمتر از ۲.۷ تا سه میلیون تومان نخواهد 
بود. به گزارش ایسنا،دولت در لایحه بودجه افزایش  
متوسط ۱۵ درصدی حقوق را پیشنهاد کرده بود، اما 
به هر صورت به روال اغلب سال های گذشته مجلس  
نیز پیشنهادات خود را در این رابطه داشته است. این 
در حالی است که با ارائه  لایحه بودجه سال آینده به 
مجلس و بررسی هایی که در رابطه با جریان افزایش 
حقوق کارکنان در کمیســیون های مجلس انجام 
می شود این روزها سناریوهای مختلفی در رابطه با 

این موضوع مطرح است.
به تازگی نوبخت -رئیس سازمان برنامه و بودجه-  
توضیحاتی در مورد افزایش حقوق مطرح کرده که 
نشان می دهد در سناریویی پلکانی کف پیش بینی 

شده حقوق بین ۲.۷ تا سه میلیون تومان است؛ به 
طوری که حقوق افرادی که بیش از ســقف تعیین 
شده است ۱۲ درصد افزایش پیدا کند و سه درصد 
دیگر به حقوق افرادی که زیر سقف مشخص شده 
است، تخصیص داده شود.  اطلاعات دریافتی بیشتر 
از این حکایت دارد که دولت همان پیشــنهاد ۱۵ 
درصدی را مطرح کرده اســت، اما ظاهرا مجلس از 
نمایندگان دولت خواســته که سناریوی مختلفی 
را برای افزایش حقوق اعلام کننــد که در رابطه با 

افزایش پلکانی این پیشنهاد مطرح شده است.
براین اساس در افزایش پلکانی حقوق کارکنان، کف 
حقوق  دو میلیون و ۷۰۰ هزار تومان تا سه میلیون 
در نظر گرفته می شود که با افزایش به صورت پلکانی 
نزولی افرادی که کمتر از میزان مشخص شده حقوق 
دریافت می کنند، حقوق شان به نحوی رشد کند که 

به این حد برسد. در این شرایط به نظر می رسد اگر 
برای حقوق های سه میلیون به بالا ۱۲ درصد نظر 
گرفته شود و سه درصد به حقوق های کمتر برگردد 
احتمالا افزایش حقوق حداکثر تا ۱۸ درصد خواهد 
بود. در مجموع آنچه مطرح است یک پیشنهاد بوده 
و به طور حتم در صحن علنی مجلس بیشتر مورد 
بحث و بررسی قرار خواهد گرفت و در نهایت آنچه 
مجلس تصویب می کند در دولت مورد محاسبه و 

پرداخت می شود.
این در حالی اســت که دولت منابع لازم در بودجه 
در قالب هزینه های جاری را بر مبنای رشد متوسط  
۱۵ درصدی پیش بینی کرده است و در نهایت آنچه 
هم که در دســتور کار قرار می گیرد باید براساس 
ارقام موجود در بودجه و تحقق آن باشد در غیر این 

صورت تامین منابع جدید لازم خواهد بود.

معاون مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی گفت: حداکثر تا دو هفته آینده، آماده پاسخ 

به تمام تقاضاها برای تبدیل سوخت هستیم.
حمید قاســمی ده چشــمه با اشــاره به لیســت 
کارخانه های مورد تایید برای تبدیل خودرو بنزینی 
به گازسوز، گفت: با هفت شرکت در حال مذاکره و 
بررسی هستیم و قراردهای آن نیز آماده است و قرار 
شده تا ۲۵۰ مرکز مشــخص شده، طی هماهنگی 

تجهیزات لازم را از این هفت شرکت تامین کنند.
به گفته وی، این ۲۵۰ مرکز همان مراکزی هستند 
که نام و آدرس آن ها در شرکت پخش آورده شده 
اما ممکن اســت که تعداد آن ها نیز افزایش یابد. 
اکنون نمی توان درباره عــدد دقیق این جایگاه ها 

اظهارنظر کرد.
معاون مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی با تاکید به اینکه اکنون اســتقبال از مصرف 
ســی ان جی افزایش یافته اســت و روزانه ۲۴.۳ 
میلیون مترمکعب مصرف می شــود، اظهار کرد: 
میزان ثبت نام ها ۵۰ درصد نسبت به هفته گذشته 
افزایش یافته اما آن چیزی که مدنظر ماست، هنوز 
اتفاق نیفتاده ولی در کل رشــد اســتقبال خوب 

بوده است.
قاسمی در پاسخ به این ســوال که کارهای نهایی 
تاییــد مراکز چه زمانــی انجام می شــود، گفت: 
درنهایت تا دو هفته دیگر، ایــن مراکز مورد تایید 
قرار می گیرند و اقدامات لازم در این راســتا انجام 
می شــود و مردم می توانند به این مراکز مراجعه 

کنند.
وی با بیان این که در حال حاضر نیز مردم می توانند 
با هزینه خودشان به این مراکز مراجعه کنند، اظهار 

کرد: مشکلی در این بخش وجود ندارد اما باتوجه 
به این که تجهیز صورت گرفته اســت، احتمالا دو 
هفته دیگر قرارداد منعقد می شــود و ما می توانیم 
به صورت رایگان مخازن را برای مراکز مشــخص 

شده، ارسال کنیم تا فرایند کار پیش برود.
معاون مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی  درباره ظرفیت انجام این کار گفت: این مساله 
به میزان ظرفیت کارگاه ها بستگی دارد اما می توان 
گفت که تقریبــا در هر شــرکت کارخانه مخزن 
حدودا ۱۵ هزار تبدیل در هر ماه صورت می گیرد؛ 
به عبارت دیگر در هر کدام از هفت کارخانه، امکان 
تبدیل ۱۵ هزار مخزن وجود دارد و قصد داریم تا 

این ظرفیت را تا عید به ۳۰ هزار افزایش دهیم.
قاسمی همچنین تصریح کرد: این امکان وجود داد 

که به تمام تقاضاها پاسخ دهیم.

تصویب اجرای خرید اقساطی سهام در بورس

آغاز تبدیل رایگان خودروها  به گازسوز تا دو هفته دیگرسناریوی جدید افزایش حقوق

پیامک: 30004800سال هفتم |  شماره      1825|یکشنبه  22دی  ماه 1398 |16 جمادی الاول  1441 | 12 ژانویه  2020 |  4صفحه 1000www.kasbokarnews.ir تومان

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار: رئیس انجمن صنفی آژانس های مسافرتی  و هوایی خبر داد  شورای پول و اعتبار تصویب کردبیش از 70 درصد تورهای ورودی لغو شدند

 دامنه نوسان به ۵ درصد 
بر  می گردد

لغو  برنامه پروازی برخی
 ایرلاین های خارجی به ایران

خداحافظی توریست ها
با  ایران

آغاز به کار اجرای  عملیات 
بازار باز  در بانک مرکزی

روسیه و آلمان
 خواستار  حفظ
 برجام اند

پوتین  در  نشست  خبری  با  مرکل: 

لزوم  پیگیری 
کوتاهی یا 

تقصیرهای  احتمالی

صفحه2صفحه 2
kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

رهبر  انقلاب تاکید کرد

سرمقاله

يادداشت 3

يادداشت 2

يادداشت 1

کاهش 
بیش از پیش

سهم ایران از 
گردشگری دنیا

آثار 
اجتماعی 

یک 
پنهان کاری

اعتماد 
اجتماعی 
یک شبه

بر نمی گردد

نمره منفی
 ایران  در

تامین  امنیت
گردشگران

  جعفر هزارجریبی

  امان ا...  قرائي مقدم

  مصطفی اقلیما

  مرتضی خاکسار

صفحه۲ و 4

کار دشوار مسئولان در  بازگرداندن  اعتماد   
لاپوشانی و بازی   با   افکار  عمومی 

سردار حاجی زاده : هواپیمای  اوکراینی  را   موشک  »کروز«  تشخیص  دادیم

مدیرعامل بانک مسکن خبر داد

وام ساخت مسکن ۳۰۰ میلیون شد

صفحه 2 صفحه 2 صفحه 3 صفحه 3

صفحه۳

صفحه4

صفحه۳

صفحه4

ديازهموطنانماندرحادثهاصابتموشکبههواپيمايمسافربريراتسليتمیگوییم جانباختنتعدا



اقتصاد2
ایران وجهان

شورای پول و اعتبار تصویب کرد
آغاز به کار اجرای  عملیات بازار 

باز  در بانک مرکزی
در راســتای اجــرای چارچــوب جدیــد 
سیاستگذاری پولی با هدف مدیریت نرخ سود 
در بازار بین بانکــی و نهایتاً کنترل نقدینگی 
و مهار تورم و فراهم کردن بســتر لازم برای 
سیاســت پولی مبتنی بر هدف گذاری تورم 
دستورالعمل انجام عملیات بازار باز و اعطای 
اعتبار در قبال اخذ وثیقه توسط بانک مرکزی 

توسط شورای پول و اعتبار تصویب شد.
بانک مرکزی اعلام کرد کــه کمیته اجرایی 
عملیات بازار باز در ۳۱ شــهریور امســال به 
دســتور رئیس کل بانک مرکــزی با هدف 
فراهم ســازی بســترها و الزامات مورد نیاز 
تشکیل شــد و در همین راستا، طی ماه های 
اخیر بــا همــکاری دســتگاه های مربوطه 
بسترهای ســخت افزاری و نرم افزاری مورد 
نیاز اجرای عملیات به همراه تدارک ابزارهای 
مورد نیاز فراهم شد. لذا در حال حاضر زمینه 
برای اجرای تدریجی عملیات بازار باز جهت 
مدیریت نرخ سود در بازار بین بانکی و هدایت 
نرخ ســود در این بــازار در چارچوب جدید 
سیاســت گذاری پولی فراهم شــده اســت.

اســتفاده از "عملیات بازار بــاز" و همچنین 
برقراری دامنه نرخ ســود )کریدور نرخ سود( 
از جمله مهمترین مولفه های چارچوب جدید 
سیاســت گذاری پولی محســوب می شوند.

ابزارهــای عملیاتی پیش بینی شــده جهت 
جذب یا تزریق نقدینگی بــه بازار بین بانکی 
با هدف پیگیری موضع سیاســت پولی بانک 
مرکزی در چارچوب جدید سیاســتگذاری 
پولی، شامل خرید و فروش قطعی اوراق بهادار 
دولتی، توافق بازخرید منطبق با شــریعت بر 
مبنای دارایی پایــه اوراق بهادار دولتی و ارز، 
اعطای اعتبــار در قبال وثیقــه )اوراق بهادار 
دولتی، طلا و ارز( و همچنین سپرده پذیری 
بانک مرکزی از بانک ها و موسسات اعتباری 
غیربانکی )منطبق با شــریعت( است.بر این 
اســاس، با توجه بــه هماهنگی های صورت 
گرفته و جلسات کارشناســی برگزار شده با 
فعالان مرتبط، بانک ها و موسسات اعتباری 
غیربانکی می توانند حسب اعلان قریب الوقوع 
بانک مرکزی در خصوص انجام عملیات بازار 
باز نســبت به مدیریت نقدینگی )کمبود یا 
مازاد( خــود در بازار بین بانکــی اقدام کنند.
از آنجا که بانک مرکــزی در چارچوب جدید 
سیاســت گذاری پولی، مدیریــت نقدینگی 
بانک ها و موسســات اعتبــاری غیربانکی را 
برمبنای اوراق بهادار اســلامی منتشر شده 
توسط خزانه داری کل وزارت امور اقتصادی 
و دارایی انجام می دهد، ضروری است بانک ها 
و موسســات اعتباری غیربانکی نســبت به 
اختصاص بخشی از دارایی های خود به اوراق 

مزبور اقدام کنند.

 دامنه نوســان بــه ۵ درصد 
بر می گردد

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با تشریح 
جزئیات جلســه امروز شــورای عالی بورس 
که با حضور وزیر اقتصاد برگزار شــد، گفت: 
دامنه نوســان بازار ســرمایه به ۵ درصد باز 
خواهد گشت.شــاپور محمدی در حاشــیه 
جلسه امروز شورای عالی بورس که با حضور 
وزیر امور اقتصادی و دارایی برگزار شــد، در 
گفتگو بــا خبرنگار مهر گفت: امروز جلســه 
شورای عالی بورس با محوریت ارائه گزارش 
سازمان بورس در خصوص تحولات اخیر بازار 
سرمایه در هفته گذشته برگزار شد که در آن 
گزارشی از میزان نقدشــوندگی بسیار بالای 
بازار ارائه گردید.رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار افزود: خوشــبختانه بازار سرمایه ایران 
از نقدشوندگی بســیار بالایی برخوردار است 
و افرادی که به هر دلیلــی تمایل به حصول 
نقدینگی داشــتند توانستند به راحتی سهام 
خود را به فروش برســانند.وی تصریح کرد: 
این امکان برای فروشندگان سهام فراهم شد 
تا بتوانند نقدینگی مورد نیــاز خود را تأمین 
نمایند و البته در روزهای پایانی هفته نیز بازار 
کاملًا به لحاظ شاخص متعادل شد.محمدی 
با بیان اینکه شــورای عالی بورس از اقدامات 
نهادهای حقوقی بازار ســرمایه در حمایت از 
ســهامداران خرد تقدیر کرد، اظهار داشت: 
آنچه که در هفته گذشــته در بازار ســرمایه 
شــاهد آن بودیم، محصول وحدت و همدلی 
تمامی ارکان بــازار بود که نشــان داد بازار 

سرمایه ایران از بلوغ کافی برخوردار است.

اخبار

روز گذشته ستاد کل نیروهای 
مسلح اعلام کرد: بر اثر بروز 
خطای انسانی و به صورت غیر 
عمد، هواپیمای مسافربری 
اوکراینی مــورد اصابت قرار 
گرفته که متاسفانه موجب به شهادت رسیدن جمعی 
از هموطنان عزیز و جان باختن تعدادی از اتباع خارجی 

شد.
در این بیانیه آمده است

۱-درپی تهدیدهای رئیس جمهور و فرماندهان نظامی 
آمریکای جنایتکار مبنی بر هدف قرار دادن تعداد زیادی 
از اهداف در خاک جمهوری اســلامی ایران در صورت 
انجام عملیات متقابل و نظر به افزایش بی سابقه تحرکات 
هوایی در منطقه، نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران 
به منظور پاسخگویی به تهدیدات احتمالی در بالاترین 

سطح آماده باش قرار گرفتند.
۲- در ساعات پس از انجام عملیات موشکی، پرواز های 
جنگی نیروهای تروریست آمریکایی در پیرامون کشور 
افزایش یافته و برخی اخبار نیز از مشاهده ی اهداف هوایی 
به سمت مراکز راهبردی در کشور به واحدهای دفاعی 
واصل و اهداف متعددی در برخی صفحات رادار مشاهده 
شد که موجب حساسیت بیشتر در مجموعه های پدافند 

هوایی گردیده است.
۳- در چنین شرایط حســاس و بحرانی، پرواز شماره 
۷۵۲ خطوط هوایی اوکراین از فرودگاه امام خمینی)ره( 
حرکت نموده و درهنگام چرخش، کاملاً در حالت نزدیک 
شونده به یک مرکز حســاس نظامی سپاه و در ارتفاع و 
شــکل پروازی یک هدف متخاصم قرار می گیرد که در 
این شرایط بر اثر بروز خطای انسانی و به صورت غیر عمد، 
هواپیمای مذکور مورد اصابت قرار گرفته که متاسفانه 
موجب به شهادت رسیدن جمعی از هموطنان عزیز و 

جان باختن تعدادی از اتباع خارجی می گردد.
۴- ستاد کل نیروهای مسلح ضمن عرض تسلیت و اظهار 
همدردی با خانواده های داغدار هم وطن و جان باختگان 
اتباع سایر کشورها و عذرخواهی به خاطر خطای انسانی 
پیش آمده، اطمینان کامل مــی دهد با پیگیری انجام 
اصلاحات اساســی در فرآیندهای عملیاتی در سطح 
نیروهای مسلح امکان تکرار این گونه خطاها را غیر ممکن 
ساخته و بلافاصله مقصر آن را به سازمان قضایی نیروهای 
مسلح معرفی نماید تا با خطاهای صورت گرفته برخورد 

قانونی صورت گیرد.
۵- همچنین ابلاغ گردید تا در اســرع وقت مسئولین 
مربوطه در ســپاه با حضور در رســانه ملی توضیحات 

مشروحی را به مردم شریف ارائه نمایند.

هواپیمای اوکراینی را موشــک »کروز« 
تشخیص دادیم

فرمانده نیروی هوافضای ســپاه گفــت: اپراتور پدافند 
درخواست می کند پروازها متوقف شود؛ چندین بار هم 
تقاضا کردیم فضای کشور از پروازها متوقف و اصطلاحا 
فضا »CLEAR« شود.ســردار امیرعلی حاجی زاده 
فرمانده نیروی هوافضای روز گذشته در نشست خبری 
با اشاره به سقوط هواپیمای مسافربری اوکراینی، گفت: 
حادثه دلخراش سرنگونی هواپیمای مسافربری خطوط 
هوایی اوکراین را وقتی در غرب کشور بودم، بعد از اجرای 
عملیات ضربتی موشکی علیه پایگاه های آمریکا شنیدم و 
موقعی که اطمینان پیدا کردم این اتفاق افتاده واقعاً برای 
خودم آرزوی مرگ می کردم؛ ای کاش می مُردم و چنین 
حادثه ای را شاهد نبودم.وی افزود: ما یک عمر خودمان را 
پیش مرگ مردم کردیم و امروز هم آبرویمان را با خداوند 
متعال معامله می کنیم و در این شرایط سخت در مقابل 
دوربین ها ظاهر شدیم تا توضیح دهیم. این حادثه توسط 
ستادهای بالاتر و مجموعه قوه قضائیه ان شاءالله بررسی 
و ارزیابی خواهد شد و اطلاعات کامل می شود؛ همین 
ابتدای صحبت عرض می کنم گــردن ما از مو باریک تر 
است و همه مســئولیت این کار را می پذیریم و هرگونه 
تصمیمی مسئولان بگیرند ما مطیع اجرای آن هستیم.
فرمانده نیروی هوافضای ســپاه گفت: در تشریح این 
حادثه باید بگویم همانگونه که مطلع هستید بیش از یک 
هفته است که شرایط و التهاب منطقه و احتمال درگیری 
بسیار بالا بود و شــاید از ابتدای انقلاب تاکنون چنین 
شرایطی نداشتیم و احتمال درگیری بسیار بالا بود.سردار 
حاجی زاده با بیان اینکه آمریکایی ها در آماده باش کامل 
بودند و نیروهای مسلح ما نیز در آماده باش صددرصد 
قرار داشتند، اظهار داشــت: ضمن اینکه آمریکایی ها 
تهدید کرده بودند ۵۲ نقطه از ایران را می زنند، به خاطر 

همین همه یگان های آفندی و پدافندی در آماده باش 
صددرصد بودند.

وی اضافه کرد: طبیعتاً ســامانه های مستقر در تهران و 
پدافند تهران در همین شرایط بود، آنچه که در بررسی ها 
به دست آمده و بر اساس توضیحات دوستان ما در شب 
حادثه وضعیت را در حالت جنگی قرار داده بودند و شبکه 
یکپارچه پدافند در آماده باش کامل بود. در این شرایط 
تعدادی از سامانه های پدافندی به رینگ پدافندی تهران 

اضافه شد.
وی ادامه داد: اولین سامانه در محدوده غرب تهران که 
همین حادثه توســط آن رقم خورده در اطراف بیدگنه 
مستقر می شود و در چندین مرحله آماده باش ۳-۳ که 
بالاترین سطح آماده باش است به همه شبکه پدافندی 
اعلام می شود. در چندین مرحله به شبکه پدافند از جمله 
همین سامانه اعلام می شــود که موشک های کروزی 
به سمت کشور شلیک شده است و در یکی، دو مرحله 
تاکید می شود گزارشــات واصله مبنی بر این است که 
این موشک های کروز در مسیر هستند و آماده باشید.

سردار حاجی زاده تصریح کرد: این سامانه ها در بالاترین 
سطح آمادگی به ســر می بردند، به آنها اعلام شده بود 
که موشک های کروز شــلیک شده و در مسیر هستند. 
این سامانه که درگیر شده و شلیک موشک داشته که 
مصاحبه ای نیز با اپراتور آن انجام شده و در آینده منتشر 

خواهد شد.
فرمانده نیروی هوافضا سپاه اظهار داشت: اپراتور اظهار 
می کند پروازها متوقف شود؛ چندین بار تقاضا کردیم 
فضای کشــور از پروازها متوقف شــود کــه اصطلاحاً 
می گویند فضا باید »CLEAR« شود. اما بنابر برخی 
ملاحظات صورت نمی گیرد و با وجود شــرایط جنگی 

پروازها ادامه پیدا می کند.
وی افزود: در آن لحظاتی که این اتفاق می افتد این سامانه 
در فاصله ۱۹ کیلومتر مواجه می شود با یک هدفی که 
کروز تشخیص داده می شود.سردار حاجی زاده در ادامه 
از روی نقشــه ای که در محل نشست خبری نصب بود، 
جزئیات حادثه هواپیمای اوکراین را تشریح کرد و گفت: 
این سامانه پدافندی ساعت ۱۲ شب در محل مورد نظر 
مستقر می شــود. با توجه به اطلاعاتی که به این اپراتور 
سامانه پدافند هوایی داده بودند وضعیت جنگی است 
و اعلام کرده بودند موشک کروز شلیک شده است، این 
اپراتور هم هواپیما را موشــک کروز تشخیص می دهد 
و موظف بوده اســت که در این شرایط تماس و تائیدیه 

بگیرد. خبط اپراتور هم در همین نکته است.
فرمانده نیروی هوا فضای سپاه گفت: در آن شرایط گویا 
سیستم ارتباطی اش با اختلال مواجه بوده یا سامانه های 
»جمینگ« موجب شده یا شبکه شلوغ بوده است. به هر 

ترتیب، نتوانسته است تماس بگیرد.
ســردار حاجی زاده اظهار داشــت: اپراتــور ۱۰ ثانیه 
فرصت داشــته که تصمیم بگیرد و می توانسته بزند و 
هم می توانسته نزند و متأسفانه در چنین شرایطی این 
تصمیم بد را می گیرد، درگیر شــده و موشک شلیک 
می شود و هواپیما مورد اصابت قرار گرفته و بعد از طی 
مسیری در نقطه اصابت به زمین هم در آن نقطه است.
سردار حاجی زاده با اشاره به برخی اظهارنظرها از سوی 
مقامات هواپیمایی گفت: لازم می دانم چند نکته را در 
اینجا مطرح کنم. عزیزان هواپیمایی کشوری تا قبل از 
اعلام نیروهای مســلح دفاع می کردند و می گفتند این 
حادثه اصابت موشک نیست و تحت بررسی است. آنها 
بر اساس دانسته های خود عمل می کردند و از این حادثه 
خبری نداشــتند. من زمانی که مطلع شدم صبح روز 

چهارشنبه بلافاصله به مسئولان اطلاع دادم.
وی افزود: به من گفته بودند که یک هدف را زده ایم اما 

تقارن این موضوع با سقوط هواپیمای مسافربری من را به 
شک انداخت. من در غرب کشور بودم و بلافاصله به سمت 
تهران حرکت کردم ولی در بین راه با مسئولین تماس 
گرفتم و گفتم که این اتفاق افتاده است و من احتمال بالا 
می دهم که هواپیمای خودی را زده باشیم. تا به تهران 
برسم دیدم که ستاد کل نیروهای مسلح بر اساس اصول 
معمول، یک تیم بررسی حادثه تشکیل داده و این تیم به 
کسانی که دخیل در این موضوع بودند را قرنطینه کردند.
فرمانده نیروی هوافضای ســپاه اظهار داشت: ما اجازه 
نداشتیم چیزی به کسی بگوییم. ما اطلاع رسانی کرده 
بودیم و لازم بود شرایط و موضوع مورد بررسی قرار گیرد 
اما اینکه چند روز طول کشید تا خبررسانی شود، به این 
خاطر نبوده که کسی بخواهد موضوع را کتمان کند. بلکه 
روال موضوع به همین شکل است که ستاد کل می بایست 
موضوع را بررسی کند. آنها نیز حادثه را بررسی کردند و 
تقریباً صبح جمعه همه اطلاعات جمع و مشخص شد 
واقعه چه بوده است. عده ای در این حادثه خطا داشتند و 

اتفاقاتی افتاده است.
سردار حاجی زاده گفت: بنده در اولین ساعتی که مطلع 
شدم، به مقامات اطلاع دادم و آنها باید این مساله را ارزیابی 
و بررسی می کردند و واقعاً هم ستاد کل نیروهای مسلح 
در این زمینه سریعاً عمل کردند و ظرف ۴۸ ساعت این 
بررسی ها انجام شد.فرمانده نیروی هوافضای سپاه ادامه 
داد: همچنین مسئولان در هواپیمایی کشوری که محکم 
برخورد موشک به هواپیما را رد می کردند، به این دلیل 
بود که آنان براساس تجربیات خودشان عمل می کردند و 
من اعلام می کنم آنها هیچ گناهی ندارند و مقصر نیستند 
و هر چه تقصیر است بر عهده ماست.وی بیان کرد: هم 
هواپیما در مسیر بوده و خطایی نداشته و هم هواپیمایی 
کشوری و شــرکت فرودگاه ها همگی به درستی عمل 
کرده اند و اگر خبط و خطایی وجود داشته است، یکی از 
عناصر ما خطا کرده است و این موضوع به ما مربوط است 

و باید پاسخگو باشیم.
سردار حاجی زاده تصریح کرد: هواپیمایی کشوری نظامی 
نیستند و بر اساس تجربیاتی که داشتند اظهارنظر کردند 
و تصورشان بر این بود که اگر موشکی به هواپیما برخورد 
کند، باید در بالا منهدم شود و بر اساس آنکه منهدم نشده 
بود چنین نظری دادند.فرمانده نیروی هوافضای سپاه 
ادامه داد: از آنجایی که هواپیما در یک ارتفاع کم مورد 
اصابت قرار گرفته اســت، توسط یک موشک کوتاه برد 
بوده است و این موشک چون مجاورتی عمل کرده است، 
این هواپیما فرصت کرده یک مسیری را برود و روی هوا 
متلاشی نشود و پس از برخورد با زمین متلاشی شد.وی 
اظهار داشت: لذا کسی از هواپیمایی کشوری از این قضیه 
مطلع نبوده است و بنده از آن عزیزان دفاع می کنم و شرح 

ماوقع هم همین بوده است.
سردار حاجی زاده بیان کرد: نیروهای مسلح و سپاه به 
دنبال پنهان کاری نبوده اند و ما از این حادثه متاســف 
هستیم و مانند خانواده این شهدا خود را غم زده و شریک 
غم آنان می دانیم و ما هم عزیزان مان را از دست داده ایم و 

از این حادثه متاسفیم.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه تصریح کرد: اینها هزینه 
شیطنت ها، التهابات و اقدامات آمریکا در منطقه است که 
واقعاً آن شب ما آمادگی درگیری همه جانبه را داشتیم. 
بنده در غرب کشور بودم و هر لحظه احتمال درگیری 
را می دادم چرا که تعداد زیــادی هواپیما در منطقه در 

حال پرواز بود.
وی با اشــاره به اینکه هواپیماهای جنگی بسیار زیادی 
در حال پرواز بودند و بمب افکن های بســیار زیادی در 
منطقه اضافه کرده بودند، گفت: ما احتمال شلیک کروز 
و ورود هواپیماها را داشتیم و خودمان را آماده درگیری 

همه جانبه کرده بودیم و متاســفانه در اینجا به واسطه 
تصمیم گیری عجولانه یک فرد این اتفاق و فاجعه بزرگ 

رخ داد.
سردار حاجی زاده در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه آیا این 
امکان وجود نداشت با توجه به اینکه جمهوری اسلامی 
در حال انجام عملیات موشــکی بود و آسمان کشور از 
حالت عادی خارج شــده بود، آسمان کشور برای چند 
ساعتی clear اعلام و از پروازهای تجاری و مسافربری 
عاری می شد، گفت: من نمی خواهم اینجا کسی را متهم 
کنم. ما اطلاع رســانی می کنیم، طبیعتاً گروه هایی که 
مسئول هستند این حادثه را بررسی و رسیدگی کنند، آنها 
رسیدگی های لازم را انجام خواهند داد. از دیدِ من زمانی 
که شرایط جنگی می شود، باید از سوی مسئولان ذیربط 

این اتفاق می افتاد و این دستور صادر می شد.
وی در پاسخ به سئوال دیگری که آیا شما این موضوع را به 
نهادهای غیرنظامی و هوانوردی اعلام کرده بودید، گفت: 
بخش هوانوردی هیچ مسئولیتی نداشته و هیچ چیزی 
از آنها خواسته نشــده بوده است، هر مشکلی هست به 

نیروهای مسلح بازمی گردد.
فرمانده نیروی هوافضای ســپاه تصریح کرد: هر خطا و 
مشکلی هست به نیروهای مســلح باز می گردد. بخش 
دولتی، کشــوری و شــرکت فرودگاه ها هیچ قصور و 

تقصیری ندارند.
سردار حاجی زاده گفت: مسئول این کار افراد دیگری 
بودند که باید این کار را مدیریت و فرماندهی می کردند، 
همانگونه که آن شب بنده در غرب کشور عملیات ضربات 
موشکی را فرماندهی و کنترل می کردم، در این بخش 
هم عزیزان دیگری مســئول بودند و باید این کارها را 
انجام می دادند اما این زمینه فراهم شد که این فرد این 
خطای بزرگ را انجام دهد و متأســفانه این حادثه غم 

انگیز رخ دهد.

ســازمان هواپیمایی: تأییدیه عدم انجام 
هرگونه عملیات نظامی را دریافت کرده بودیم

حســن رضایی فر مدیر کل بررســی ســوانح سازمان 
هواپیمایی کشوری در این زمینه گفت:مسئول بررسی 
سانحه در اولین فرصت هماهنگی لازم با مراجع ذیربط 
را انجام داده و تأییدیه عدم انجام هرگونه عملیات نظامی 
را در مرکز کشــور دریافت نموده است و متأسفانه علی 
رغم پیگیری های متعدد و مکرر ســازمان هواپیمایی 
کشوری، تا زمان صدور اطلاعیه ســتاد کل نیروهای 
مسلح، هیچگونه اطلاع رســانی در خصوص موضوع 
اصابت موشــک ســامانه های پدافند بــه هواپیمای 
 مســافربری کشــور اوکراین به این ســازمان صورت

 نپذیرفته است.

اوکراین: ایران باید غرامت پرداخت کند
در پی پذیرش مسئولیت سرنگونی هواپیمای اوکراینی 
از طرف ایران، کانادا و اوکراین خواهان پاسخگویی ایران 

شدند.
جاستین ترودو، نخست وزیر کانادا و ولودیمیر زلینسکی، 
رئیس جمهوری اوکراین روز شنبه ۲۱ دی )۱۱ ژانویه( 
نخستین سران کشورهای خارجی هستند که به پذیرفتن 
مسئولیت ســرنگونی هواپیمای مســافربری اوکراین 
واکنش نشان دادند و از ایران خواستند پیگیر و شفاف 

عمل کند.
ولودمیر زلینسکی، رئیس جمهوری اوکراین، خواستار 
پرداخت غرامت از طرف ایران شده است. زلینسکی از 
ایران خواست که در قبال سقوط هواپیمایی اوکراینی 
مسئولیت کامل آن را بپذیرد. زلیسنکی همچنین گفته 
است که انتظار دارد تهران تحقیقات جامعی انجام دهد و 

عاملان و مقصران را به دست عدالت بسپارد.

هواپیمای سرنگون شده هشداری دریافت 
نکرده بود

مقام های شــرکت هواپیمایی اوکرایــن اعلام کردند، 
هواپیمای بوئینگ ۷۳۷ این شرکت که در ایران سرنگون 
شد، پیش از بلندشدن از فرودگاه امام)ره( در تهران، هیج 
هشداری درباره خطر احتمالی دریافت نکرده بود.رئیس 
و معاون شرکت هواپیمایی اوکراین در نشستی خبری، 
با رد شایعه دور شدن این هواپیمای مسافربری از مسیر 
اصلی خود، گفتند: مقام هــای ایران باید )پس از حمله 
موشکی به پایگاه های آمریکا در خاک عراق(، این فرودگاه 

را تعطیل می کردند.
این رسانه بدون اشاره به اســامی این دو مقام اوکراینی 
نوشــت: آنها همچنین از ایران درخواســت کردند که 
مسئولیت کامل این سانحه را که در آن ۱۷۶ سرنشین 

هواپیمای این شرکت کشته شدند، برعهده گیرد.

 سردار  حاجی زاده: 

هواپیمای اوکراینی را موشک »کروز« تشخیص دادیم
 ستاد کل نیروهای مسلح : بر اثر بروز خطای انسانی و به صورت غیر عمد، هواپیمای اوکراینی مورد اصابت قرار گرفت

رهبر  انقلاب تاکید کرد
لــزوم پیگیــری کوتاهــی یا 

تقصیرهای احتمالی
در پــی اطــلاع از نتایج تحقیقات ســتاد کل 
نیروهای مســلح دربــاره ســقوط هواپیمای 
مســافربری اوکراینی، رهبر معظــم انقلاب 
اســلامی در پیامی با ابراز همــدردی عمیق و 
مجدد با خانواده های داغدار، ستاد کل نیروهای 
مسلح را مأمور پیگیری کوتاهی ها یا تقصیرهای 
احتمالــی در این حادثه و مراقبــت برای عدم 

امکان تکرار چنین سانحه ای کردند.
متن پیام رهبر انقلاب اســلامی به این شــرح 

است:
بسم الله الرحمن الرحیم

با اطلاع از نتایج تحقیقات ســتاد کل درباره ی 
حادثه ی هواپیمــای مســافربری اوکراینی و 
اثبات دخالت خطای انســانی در آن، مصیبت 
درگذشت جان باختگان این حادثه ی اندوهبار 
برای اینجانب بسیار سنگین تر شد. لازم میدانم 
اولاً به خانواده های معظم این عزیزان بار دیگر 
همدردی عمیق و تسلیت صمیمانه ی خود را 
ابراز کنم و از خداوند متعال برای آنان بردباری 
و آرامش روحی و قلبی تمنا نمایم. ثانیاً به ستاد 
کل نیروهای مســلح مؤکداً درباره ی پیگیری 
کوتاهی هــا یــا تقصیرهای احتمالــی در این 
حادثه ی دردناک سفارش کنم. ثالثاً مراقبت و 
پیگیری های لازم برای عدم امکان تکرار چنین 
سانحه ای را از مدیران و مقامات ذی ربط مطالبه 
نمایم.پروردگار عزیز و کریم به درگذشــتگان 
لطف و رحمت و به داغداران صبر و اجر عنایت 

فرماید.

بیانیه رییس جمهور خطاب به ملت درباره 
سقوط هواپیمای بویینگ:

مسببین این اشتباه نابخشودنی 
مــورد پیگــرد قانونــی قرار 

می گیرند
رئیس جمهور در بیانیه ای با اشاره به نتیجه تیم 
تحقیقاتی ســتاد کل نیروهای مسلح مربوط به 
سانحه ســقوط هواپیمای مسافربری اوکراینی، 
گفت: در فضــای تهدید و ارعــاب رژیم متجاوز 
آمریکا علیه ملت ایران پس از شــهادت سردار 
قاسم سلیمانی و به منظور دفاع در برابر حملات 
احتمالی ارتش آمریکا، نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی ایران در آماده باش صددرصد قرار داشتند 
که متأسفانه خطای انسانی و شلیک اشتباه، به 
یک فاجعه بزرگ منجر شد و ده ها انسان بی گناه 

قربانی شدند.
به گزارش ایســنا،  متن بیانیه حجت الاســلام 

والمسلمین حسن روحانی به این شرح است:
با نهایت تأسف و تأثر، ساعاتی قبل از نتیجه تیم 
تحقیقاتی ســتاد کل نیروهای مسلح مربوط به 
سانحه سقوط هواپیمای مســافربری اوکراینی 
مطلع شدم. در فضای تهدید و ارعاب رژیم متجاوز 
آمریکا علیه ملت ایران پس از شــهادت سردار 
قاسم سلیمانی و به منظور دفاع در برابر حملات 
احتمالی ارتش آمریکا، نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی ایران در آماده باش صددرصد قرار داشتند 
که متأسفانه خطای انسانی و شلیک اشتباه، به 
یک فاجعه بزرگ منجر شد و دهها انسان بی گناه 
قربانی شــدند.جمهوری اســلامی ایران از این 
اشتباه فاجعه بار بسیار متأسف است و اینجانب 
از سوی جمهوری اسلامی ایران به خانواده های 
قربانیان این فاجعه دردناک، عمیقا تسلیت عرض 
می کنم و به کلیه دســتگاه های ذیربط دستور 
می دهم که تمامی اقدامــات لازم برای جبران، 
همدردی و دلجویی از ایشــان بــه عمل آورند. 
همچنین ضمن ابراز تأسف شــدید، همدردی 
دولت ایران را به ملت ها، دولت ها و خانواده های 
قربانیان غیرایرانی تقدیم می نمایم. وزارت امور 
خارجه، همکاری کامل کنسولی برای شناسایی 
و بازگرداندن پیکرهای قربانیان به خانواده هایشان 
را به عمل می آورد.این حادثه دردناک موضوعی 
نیست که به ســادگی بتوان از کنار آن گذشت. 
می بایست تحقیقات تکمیلی برای شناسایی کلیه 
علل و عوامل این فاجعه ادامه یافته و مســببین 
این اشتباه نابخشودنی مورد پیگرد قانونی قرار 
گرفته و نتایج به اســتحضار ملت شریف ایران و 
خانواده های قربانیان برســد.همچنین ضرورت 
دارد برای رفع نقاط ضعف سامانه های پدافندی 
کشــور، ترتیبات و تمهیدات لازم اتخاذ گردد تا 
هرگز چنین فاجعه ای تکرار نشود.مجددا ضمن 
اظهار همدردی با خانواده های قربانیان این حادثه 
دردناک، برای درگذشتگان از درگاه الهی، غفران 
و رحمت الهــی، و برای بازمانــدگان صبر و اجر 

مسألت دارم.

اخبار
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رئیس جمهور روسیه و صدر اعظم آلمان روز شنبه 
در یک کنفرانس خبری مشترک تأیید کردند که 

توافق هسته ای با ایران باید حفظ شود.
»ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه روز شنبه 
در ســخنانی گفت که اوضاع در سوریه به سوی 
ثبات پیش می رود.وی که در مسکو در کنفرانس 
مطبوعاتی مشترک با »آنگلا مرکل« صدر اعظم 
آلمان صحبت می کرد، گفت: »باید توافق هسته ای 
با ایران حفظ شود و روسیه و آلمان خواستار پابرجا 
ماندن برجــام بوده و کشــورهای اروپایی باید از 

ایران حمایت کنند.«پوتین همچنین خواســتار 
آغاز فعالیت ساز و کار مالی اروپا با ایران موسوم به 

اینستکس شد.
رئیــس جمهور روســیه به موضوع ســوریه نیز 
اشــاره کرد و گفت: »اوضاع در ســوریه به سوی 
ثبات و گسترش سیطره دولت مرکزی بر تمامی 

بخش های کشور به پیش می رود.«

وی تاکیــد کرد: »هرگونه کمک به ســوریه باید 
از طریق هماهنگی با دولت مرکزی این کشــور 
صورت بگیرد.«رئیس جمهور روسیه درباره لیبی 
خواستار آتش بس میان نیروهای دولت وفاق ملی 
و نیروهای حفتر شد.وی افزود: »در تلاش هستیم 
تا کنفرانس بین المللی درباره بحران لیبی برگزار 
کنیم«»آنگلا مرکل« صدر اعظم آلمان نیز در این 

کنفرانس خبری گفت: »مطمئنا ایران نباید سلاح 
اتمی داشته باشد، به همین دلیل است که تمام 
تلاش خود را می کنیم که این توافق را حفظ کنیم. 
قطعا این توافقی ایده آل نیست، اما این توافق باید 
حفظ شود و همه طرف های مســئول باید برای 
حفظ این توافق تــلاش کنند.«»دونالد ترامپ« 
رئیس جمهور آمریکا هفته پیش  از کشــورهای 
باقی مانده در توافق هسته ای برجام خواسته بود از 
این توافق خارج شوند اما دو کشور آلمان و فرانسه 

قاطعانه با درخواست ترامپ مخالفت کردند.

پوتین در نشست خبری با مرکل :

روسیه و آلمان خواستار حفظ برجام اند

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

قیمت سکه طرح جدید  ۹۸ به ۴میلیون و ۷۳۵ هزار تومان رسید
قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید، شنبه ۲۱ دی ۹۸ در معاملات بازار آزاد تهران به ۴میلیون و ۷۳۵ هزار تومان رسید.همچنین قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح 

قدیم ۴ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان، نیم سکه ۲ میلیون و ۴۲۰ هزار تومان، ربع سکه ۱ میلیون و ۴۹۰ هزار تومان و سکه یک گرمی ۹۲۰ هزار تومان است.هر اونس طلا در بازارهای جهانی 
۱۵۶۲ دلار و ۵۰ سنت و هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز ۴۸۰ هزار و ۱۶ تومان است.
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در پی وقوع حوادث اخیر در ایران آمار 
گردشگران خارجی با کاهش روبرو شده 
است. به دنبال اتفاقات اخیر و همچنین 
ســقوط هواپیمای اکراینی در خاک 
ایران که به دنبال خطای انســانی رخ 
داده است، هفتاد درصد تورهای ورودی به کشور لغو شدند. تمام 
تورهای بلوک غرب که قصد سفر به ایران را داشتند، سفرهای 
خود را لغو کرده اند. گزارش های منتشر شده حاکی از این است 
که تورهای ورودی از آمریکا و کانادا صد درصد، استرالیا و حوزه 
اقیانوسیه 80 درصد، اروپا 60 درصد و آسیا 60 درصد سفرهای 
خود را لغو کرده اند. حرمــت الله رفیعی، رئیس انجمن صنفی 
دفاتر خدمات مسافرت هوایی و جهانگردی ایران با اشاره به لغو 
بسیاری از تورهای ورودی گفت: تمام تورهای بلوک غرب که 

قصد سفر به ایران را داشتند، سفر خود را لغو کرده اند. او ادامه 
داد: تورهــای ورودی از آمریکا و کانــادا ۱00 درصد، تورهای 
استرالیا و حوزه اقیانوســیه 80 درصد، تورهای ورودی از اروپا 
60 درصد، تورهای ورودی آســیا 60 درصد، سفرهای خود را 
لغو کرده اند. رفیعی خاطرنشان کرد: در شرایط فعلی می توان 
گفت بیش از ۷0 درصد تورهای ورودی به ایران درخواســت 
کنسلی داده اند و احتمالا در روزهای آینده شاهد کاهش تعداد 
گردشگران ورودی خواهیم بود. او درخصوص تغییر مسیر هوایی 
کشورهای مختلف از آسمان ایران، گفت: این تغییر مسیر درآمد 

محدودی را از ایران کم می کند و چشمگیر نیست.
اصولا تا امنیت برقرار نباشد، سفری شکل نخواهد گرفت و سخن 
گفتن از گردشگری، بیهوده خواهد بود. هرگاه در سطح جامعه 
جهانی بستر مناسبی فراهم باشد، افراد سفر می کنند و در پی 
آن است که فعالیت های مربوط به گردشگری رونق می یابند. و 
اگر گردشگران نسبت به مقصدی احساس ناامنی داشته باشند، 
هرگز به آن جا سفر نمی کنند. امنیت و گردشگری، پارامترهای 

یک معادله هستند که نسبتی مستقیم با هم دارند. در واقع همان 
طور که یکی از عوامل مهم توسعه گردشگری وجود امنیت است، 
رونق گردشگری در یک منطقه و تردد گردشگران در یک مقصد، 
موجب به وجود آمدن امنیت می شود. البته نباید فراموش کرد 
که این قضیه همیشه هم صادق نیست، چرا که در برخی مواقع، 
وجود پدیده گردشگری و رفت و آمد گردشگران باعث ناامنی 
شده است. با این وجود، صنعت گردشگری و مقوله امنیت ارتباط 

تنگاتنگی با هم دارند.

بیش از 70  درصد تورهای ورودی لغو شدند

خداحافظی   توریست ها  با  ایران

نمره منفی ایران در تامین امنیت گردشگری
مرتضی خاکسار، کارشناس ارشد گردشگری

ناوگان هوایی ما هنوز در وضعیتی است که نمی تواند هواپیمای مسافربری را از نظامی تشخیص دهد و این حرکت حاشیه امنیت ایران 
را در مجامع بین الملل کم کرد. متاسفانه بی کفایتی برخی دستگاه ها در شلیک به هواپیمای مسافربری باعث آبروریزی جهانی شد و به 
دنبال این اتفاق ایران یک عذرخواهی به جامعه جهانی گردشگری بدهکار است. انتظار داشتیم که این اتفاق به دنبال اتفاقات اخیر و سقوط 
هواپیمای اوکراینی در ایران بیفتد و مسافران خارجی و گردشگران به دلیل عدم تامین امنیت و تضمین امنیت آنها سفر به ایران را از برنامه 
خود خارج کرده اند. اگر دولت قصد دارد درآمدهای گردشگری را وارد اقتصاد  و از اتکا به درآمدهای نفتی کم کند باید امنیت را برای مسافران 
و گردشگران تامین کند. متاسفانه با این اتفاق آبروی ایران در جهان خدشه دار شد. ما در اقتصاد ایران لباس نفت را بر تن اقتصاد کرده ایم 
و از همه بخش ها غافل شده ایم و برنامه ریزی نداریم. اقتصاد گردشگری باید از اقتصاد نفتی پیشی بگیرد ولی این تنها در حد حرف باقی 
مانده است.  برای تامین امنیت گردشگران خارجی باید از پلیس گردشگری استفاده کرد. پلیس گردشگری با همکاری وزارت گردشگری، 
وزارت اطلاعات و نیروی انتظامی می تواند تشکیل شود و حاشیه امنی را برای کشور ایجاد کند. داشتن امنیت الفبای اول صنعت توریسم 
است. باید مصونیت های سیاسی، اجتماعی واقتصادی را برای گردشگر خارجی بوجود آوریم و پس از آن انتظار توسعه صنعت توریسم را 
در کشور داشته باشیم. امروز نیاز ایران به پلیس گردشگری که می تواند چتر امنیتی را برای گردشگران ایجاد کند بیش از پیش ضرورت 
دارد. متاسفانه این اتفاقات در شناسنامه گردشگری ایران اثرات بسیار بدی را گذاشته و امتیازات منفی بسیاری به ایران داده شده است. در 
حال حاضر حساسیت هم  روی منطقه زیاد است و باید بیش از گذشته به فکر تامین امنیت در کشور بود. دنیا امروز هجمه ای از تبلیغات را 
به سوی ایران روانه کرده و مشخص است ورود گردشگر کاهش پیدا می کند. در بحث درآمد خارجی از گردشگری وقتی تور های ورودی 
داشته باشیم و روی آن ها تبلیغ و برنامه ریزی شود می توانیم به این درآمد دست پیدا کنیم. اما امروز اتفاقاتی در ایران رقم خورده است که 
همان سهم اندک ایران را از درآمدهای کلان گردشگری جهان تهدید به از دست رفتن کرده است. ایران کریدور گردشگری دنیا است و 
می توانیم گردشگری بازرگانی، تجاری، فرهنگی، تفریحی، روادید سیاسی، اقتصادی، مذهبی و سلامت و غذا داشته باشیم و منابع ارزی یا 

همان جی ان پی درآمد ناخالص گردشگری را از دنیا بگیریم.

کاهش بیش از پیش سهم ایران از گردشگری دنیا
جعفر هزارجریبی، استاد دانشگاه علامه طباطبایی

امنیت عامل اصلی تمایل گردشگر برای ورود به یک کشور است. 
غنای ایران از نظر فرهنگی و تاریخی یکی از مهم ترین دلایل 
علاقه جهان برای سفر به ایران است والا اقامت در هتل های پنج 
ستاره و استفاده از اماکن تفریحی و سیاحتی در اروپا و آمریکا صد 
برابر ایران است. اما با این همه باز هم به دلایل مختلف سهم ایران 
از درآمدهای گردشگری بسیار ناچیز است. در حال حاضر نیز با 
وقوع اتفاقات اخیر و ناآرامی های سیاسی و به دنبال آن اشتباه 
غیرعمد در پرتاب موشک به سمت هواپیمای خودی این سهم 
بیش از قبل کمتر خواهد شد.  تامین امنیت گردشگران خارجی 
از پرواز گرفته تا محل اقامت باید تامین باشد تا صنعت توریسم 
رونق پیدا کند. حال با این اتفاقات بیش از گذشته شاهد رکود در 
درآمدزایی ارزی حاصل از ورود گردشگران به کشور خواهیم بود. 
این اتفاق موجب شد تا اظهارنظرهای زیادی در رابطه با امنیت 
در ایران شود و شاهد هستیم حتی پروازهای عبوری از آسمان 
کشور نیز بسیار کاهش داشته است. امنیت و گردشگری دو رابطه 
دو سویه با یکدیگر هستند. به عبارتی هر مقدار احساس امنیت 
اجتماعی گردشگران افزایش  یابد به همان اندازه تمایل آنان به 
اقامت در ایران و حتی سفرهای مجدد، بیشتر است.  مهم ترین 
عاملی که در حس امنیت گردشگران خارجی تاثیر دارد، تبلیغات 
منفی و شایعاتی است که در مورد کشور در برخی رسانه ها مطرح 
می شود. ناآرامی هایی که در کشور و برخی کشورهای همسایه 
رخ می دهد هم امنیت کلی منطقه را زیر سوال برده است. این 
در حالی است که توسعه گردشــگردی به ویژه در کشورهای 
کمتر توسعه یافته، عامل موثری برای مقابله با فقر است و موجب 
افزایش درآمد قشرهای مختلف، کاهش بیکاری و رونق اقتصادی 

و اجتماعی می شود.

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

تاجدار، رئیس هیئت مدیره انجمن واردکنندگان و 
صادرکنندگان دخانیات نیز با دفاع از تامین کسری 
بودجه 99 از طریق مالیات بر دخانیات گفت: صنعت 
دخانیات کشــور اگر بتواند با افزایــش مالیات به 
کسری بودجه کشور کمک کند، خوب است اما نکته 
این است که همه ادارات از جمله وزارت بهداشت ، 
وزارت صنعت و معدن ، جمعیت مبارزه با دخانیات و 
.. مانند کشتی با هم هماهنگ هستند و تصمیماتی 

که گرفته می شود به سایر تاثیر می گذارد.
وی تصریح کرد: یکی از علل مهم وجود تعداد بالای 
دخانیات و مصرف آن در کشــور، قاچاقی است که 
سالهاست صورت می گیرد. کشوری مانند ترکیه برای 

جلوگیری از قاچاق در کشور خود چندین اقدام را در 
دستور کار قرار داده است که اولین آن عضو بودن در 
سازمان تجارت جهانی است که همین امر تجارت 

ترکیه را تحت قوانین سخت گیرانه قرار می دهد.
وی ادامه داد: دومین مورد مهم این است که بخش 
اعظم درآمد های مالیاتی خود را بــرای مبارزه با 
قاچاق قرار داده اســت در صورتی کــه ما تنها 20 
میلیارد تومــان برای این مســئله اختصاص داده 
ایم. ســومین اقدام کشــور ترکیه ، مستقر کردن 
کمپانی های تولید سیگار در خود کشور است که 
 این امر به تنهایی از ورود قاچاق و سیگار به ترکیه 

جلوگیری می کند.

رییس انجمن صنفی آژانس های مسافرتی و هوایی 
با اشاره ســقوط هواپیمای اوکراینی و لغو برنامه 
پروازی برخی ایرلاین های خارجی به مقصد ایران، 
گفت: واجب است با اقدام های سریع، این وضعیت را 
دست کم تا ۱0 روز آینده مدیریت کنیم. حرمت الله 
رفیعی بیان کرد: اتفاق تلخی رخ داده است. کاش 
متولیان امر زودتر بررســی دقیق می کردند. روی 
این اشتباه، به راحتی نمی توان سرپوش گذاشت. 
سوء اعتمادی ایجاد شده است که باید سریع تر به 
آن جواب داد. مســافران زیادی با آژانس ها تماس 
می گیرند و نگران پروازهای خود هستند. طبیعی 
است که ریزش گردشگر خارجی هم زیاد شده است. 
پس ضروری است که هر چه زودتر تدبیری اندیشیده 
شود.او در شرح وضعیت پروازها و سفرهای خارجی 
بعد از آن که شرکت هواپیمایی آلمانی لوفت هانزا 
و شــرکت های تابعه )تا ۱0 روز آینــده( به همراه 
اوکراین )تا اطلاع ثانوی(، پروازهایشان را در مسیر 
ایران به حالت تعلیق درآوردند، اظهار کرد: بیشتر 
شــرکت های هواپیمایی خارجی با از ســرگیری 
تحریم های آمریکا، پروازهای ایران را متوقف کرده 
بودند. در این مدت، بار سفرهای هوایی به مقاصد 
خارجی بیشتر با یکی از شــرکت های هواپیمایی 
ترکیه بود که به خاطر نوع عملکردش، بارها مورد 
مماشات سازمان هواپیمایی ایران نیز قرار گرفته 
بود. با این وجود طی توافقی بین ایران و ترکیه، هر 
یک از طرفین هفته ای ۱00 پرواز سهمیه داشتند، 
در نتیجه در مسیر ترکیه به دلیل حجم زیاد پروازها 
دغدغه ای وجود ندارد و آســیبی متوجه سفرهای 
هوایی به این مقصد نیســت، اما در مسیر نیم کره 
غربی و نقاط دورتر مثل کانادا، با تصمیم اخیر برخی 
شرکت های هواپیمایی خارجی تحت تاثیر سقوط 
هواپیمایی اوکراینی، مواجهیــم. رفیعی ادامه داد: 
در این شرایط ســناریوی جایگزینی شرکت های 
هواپیمایی داخلی درســت نیســت؛ چرا که لازم 
است روابط بین المللی ایران بویژه در بخش حمل و 

نقل برقرار باشد. در وضعیت موجود، برنامه پروازی 
بیشــتر ایرلاین های خارجی که به حالت تعلیق 
درآمده است، هواپیمایی ماهان هم تحریم شده و 
به بسیاری از کشــورها امکان پرواز ندارد. از طرفی 
با توجه به ضعف زیرساخت، برخی تمایل ندارند از 
پروازهای شرکت های هواپیمایی داخلی استفاده 
کنند. بنابراین نمی توان برای وضعیت پیش آمده 

پاسخی نداشت.
او درباره تکلیف مسافرانی که قصد سفر به ایران را 
داشته اند و از مدت ها پیش بلیت این شرکت های 
هواپیمایی را خریده اند امــا در وضع موجود با لغو 
پروازها مواجه شده اند، گفت: متاسفانه ما با ضعف 
مدیریت در ارتبــاط با شــرکت های هواپیمایی 
خارجی مســتقر در ایران مواجهیــم، درحالی که 
منابع مالی آن ها را به راحتی تامین می کنیم، آن ها 
هر زمــان اراده کنند تصمیم می گیرنــد به ایران 
پروازی نداشته باشند، پس سهم مردم چه می شود؟ 
سازمان هواپیمایی باید به این مساله رسیدگی کند. 
سال هاست با کوتاهی در این باره مواجهیم. رییس 
انجمن صنفی دفاتر خدمات مســافرتی و هوایی 
ایران با توجه به نزدیک شــدن تعطیلات نوروزی 
و پیش فروش بلیت ها، اظهار کــرد: نمی توان که 
به خاطر این فاجعه درهای مملکت را بســت. باید 
ســریع تر با عاملان آن برخورد کرد، سوءاعتمادی 
را که نســبت به پروازها و آسمان ایران پیش آمده 
است، باید در چند روز آینده مدیریت و قضیه را تا 
ده یا پانزده روز آینده جمع کــرد. راه برون رفت از 
این وضعیت شاید همین باشــد. رفیعی ادامه داد: 
باید روابطمان را با دنیا برقرار کنیم و آن ها متوجه 
شــوند ما برای این شرایط پاســخ مناسبی داریم. 
شرکت های هواپیمایی خارجی باید دوباره به ایران 
برگردنــد و وقتی این اتفاق افتاد، حضورشــان در 
ایران مدیریت شود تا مانند ســابق رفتار نکنند و 
 به راحتی ایران را ترک نکنند و مسافران را بلاتکلیف

 نگذارند.

گرانــی خدمــات درمانی 
هرسال ۴ میلیون نفر را به زیر 
خط فقر می کشد. ۷ میلیون 
نفر از مردم ایران بیمه درمانی 
ندارند. بیمه شدگان هم باید 
60 درصد هزینه های درمانی را بپردازند. این در حالی 
است که طرح "پزشک خانواده" نیز ناکام مانده است. 
مردم دیگر کمتر به پزشــک و مراکــز درمانی مراجعه 
می کنند. آنهــا برای اینکه بتواننــد هزینه های خود را 
کاهش دهند، گاهی خود دست  به کار می شوند و بدون 
مراجعه به پزشک برای خود آزمایش تجویز یا با مراجعه 
به داروخانه ها تجدید نسخه می کنند. خوددرمانی پدیده 
ای که این روز ها رو به افزایش اســت و مسئولان وزارت 
بهداشــت را نیز نگران کرده اســت. آنچه این روزها در 

شهرستان دیده می شــود قطعاً پدیده های عمیق تر و 
ناگوارتر در ابعاد مختلف در حال شکل گیری است: فقر، 
تنگدستی شدید، زباله گردی، ناتوانی در تامین هزینه 
های درمان و سلامت، تورم افسار گسیخته، حذف فرصت 
های شــغلی در معابر مرزی و... . قطعاً فقر و مشکلات 
اقتصادی روی ســلامت و برنامه غذایی، دارو و درمان 
مردم اثرات زیادی گذاشته و بسیاری را با چالش مواجه 
نموده است. شهاب الدین صدر، رئیس نظام پزشکی کشور 
اعلام کرده است که میانگین سرانه  بین المللی در بخش 
سلامت 608 دلار و در ایران تنها ۵0 دلار است. مقایسه 
این دو رقم نشان می دهد که سرانه پرداخت دولت ایران 
برای خدمات بیمه حدود یک دوازدهم میانگین سرانه 

بین المللی است.
در همین رابطه معاون کل وزارت بهداشــت وضعیت 
پرداخت از جیب مردم به ازای دریافت خدمات درمانی 
را تشریح کرد و گفت: در ســال ۱۳9۷هر ایرانی برای 
دریافت خدمات درمانــی 6۷۴ هزار تومــان از جیب 

پرداخت کرده اســت. دکتر ایرج حریرچی با اشاره به 
وضعیت پرداخت از جیب مردم به ازای دریافت خدمات 
درمانی، گفت: در ســال ۱۳9۷هر ایرانی برای دریافت 
خدمات درمانی 6۷۴ هزار تومان از جیب پرداخت کرده 
است. وی با بیان اینکه بر اساس بررسی های انجام شده 
۵.۴۵ درصــد از هزینه های مصرفی هــر خانوار ایرانی 
مربوط به هزینه های بهداشتی درمانی در سال ۱۳9۷ 
بوده اســت، افزود: هزینه های دارویی با  28.۵ درصد و 
هزینه های دندانپزشکی با 22.۷ درصد رتبه اول و دوم 
را در هزینه های درمانی خانوار به خود اختصاص داده اند.

همچنین هزینه های بســتری و تشــخیصی شــامل 
آزمایشگاه، رادیولوژی و ...در رتبه های بعدی هزینه های 
درمانی خانوارهای ایرانی در ســال گذشته قرار دارند. 
معاون کل وزارت بهداشت همچنین گفت: پنجک پنجم 
) 20 درصد برخوردار جامعه( با سرانه یک میلیون و 966 
هزار تومان، ۱6.۷ برابر پنجک اول ) 20درصد فقیر( با 
سرانه ۱۱۷ هزار تومان، از جیب برای دریافت خدمات 

درمانی در ســال 9۷ پرداخت کرده اند. وی درباره علت 
اختلاف زیاد پرداختی از جیب در اقشار با درآمد بالا به 
نسبت اقشار فقیر و کم درآمد گفت: با توجه به بهره مندی 
تقریبا یکسان افراد جامعه از اکثر خدمات درمانی، علت 
این اختلاف زیاد در پرداختی از جیب، اســتفاده اقشار 
برخــوردار از خدمات بخش خصوصی بــا تعرفه بالاتر 
است. بنابر مصوبه هیأت وزیران برای سال ۱۳98 بخش 
خصوصی، تعرفه خدمات پزشکان، دندان پزشکان عمومی 
و دکتری تخصصی در علوم پایه )PHD( پروانه دار 2۷0 
هزار ریال و پزشکان، دندان پزشکان متخصص و پزشکان 
عمومی دارای مدرک دکتــری تخصصی در علوم پایه 
۴۱0 هزار ریال، پزشــکان فوق تخصص،  دوره تکمیلی 
تخصصی )فلوشیپ( و متخصص روان پزشکی ۵20 هزار 
ریال، پزشکان فوق تخصص روان پزشکی و دوره تکمیلی 
تخصصی )فلوشــیپ( روان پزشــکی ۵90 هزار ریال، 
کارشناس ارشد پروانه دارد 220 هزار ریال و کارشناس 

پروانه دار ۱90 هزار ریال تعیین شده است.

هر ایرانی برای درمان ۶7۴ هزار تومان از جیب هزینه می كند

سقوط به زیر خط فقر با هزینه های درمانی
اختلاف زیاد پرداختی از جیب قشر با درآمد بالا نسبت به قشر فقیر                                     سرانه  بین المللی بخش سلامت ۶08 دلار و در ایران تنها 50 دلار است

انتقاد نسبت به عملکرد بیمه ها
حسن ابوالقاسمی، رئیس پیشین دانشکده علوم پزشکی مشهد

در ابتدا قرار بود با اجرایی شــدن طرح تحول، دولت ها هزینه بیمه ها را پرداخت کنند اما متاســفانه ایــن اتفاق رخ نداد. در حال حاضر افزایش هزینه های درمان علاوه بر ســختی و مشــکلات برای مردم به ویژه 
 اقشار کم درآمد و فقرا، افزایش استفاده خودسر از دارو را به همراه داشته اســت. در این شرایط بیمه ها نیز در انجام برخی تعهدات خود کم کاری می کنند. بســیاری از بیمارانی هم که بیمه درمانی دارند نسبت به 
عملکرد بیمه های درمان یاعتراض دارندو مدل درآمدی مردم در شرایط امروزجامعه به هزینه های درمانی نمی رسد و اغلب موارد شاهد هستیم که بیمار از مراجعه به مراکز درمانی خودداری می کند. بسیاری دیگر 
از بیماران هم که دچار بیماریهای سخت هستند مجبور به استقراض از دوستان و آشناسان خود هستند. در حال حاضر مردم با هر مراجعه به مراکز درمانی به زیر خط فقر سقوط می کنند و برای ادامه زندگی و گذران 
معیشتی خود گرفتار مشکلات عدیده ای می شوند. متاسفانه طرح تحول نظام سلامت با وجود بارهاي مثبتی که در کاهش هزینه درمان از جیب بیماران داشت، به دلیل مشکل مالي ناشي از هزینه هاي تحمیلي به 

شرکت هاي  بیمه اي و گراني دارو و تجهیزات به خط پایان رسیده است و مردم نیز به دلیل عدم برخورداری از توان مالی دیگر قید مراجعه به مراکز درمانی را زده اند. 

شایلی قرائی
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علت اصلی تعداد بالای مصرف سیگار در ایران قاچاق است

لغو برنامه پروازی برخی ایرلاین های خارجی به مقصد ایران

يادداشت

يادداشت
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آغاز همکاري نشست ســرمایه گذاري فناوري و 
انجمن جهاني فرشتگان سرمایه گذاري

»ميلاد صدرخانلو« رئيس شبكه فن بازار ملي ايران و دبير نشست سرمايه گذاري فناوري 
 )WBAF( از حضور مقامات ارشد انجمن جهاني فرشتگان سرمايه گذاري ،)TIM(
در نشست سرمايه گذاري فناوري و آغاز همكاري اين دو مجموعه خبر داد. به گزارش 
كســب و كار به نقل از روابط عمومي پارك فناوري پرديس، نشســت سرمايه گذاري 
فناوري )TIM( با حضور سرمايه گذاران ارشد بيش از ۱۱ كشور جهان با موضوع »ارائه 
فرصت هاي سرمايه گذاري« در ۱۵ و ۱۶ بهمن ماه برگزار مي شود. اين نشست به ميزباني 
پارك فناوري پرديس و با حمايت معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري، صندوق 
نوآوري شكوفايي، به پرداخت ملت و صندوق هاي جسورانه كشور برگزار مي گردد. مقامات 
ارشد انجمن جهاني فرشتگان سرمايه گذاري )WBAF( ضمن آغاز همكاري با نشست 
سرمايه گذاري فناوري، در اين نشست حضور خواهند داشت. »ميلاد صدرخانلو« دبير 
دومين نشست سرمايه گذاري فناوري با اعلام اين خبر گفت: هدف از آغاز اين همكاري 
برگزاري هرچه باشكوه تر نشست سرمايه گذاري فناوري و افزايش تعاملات طرفين اين 
تفاهم، است. در نشست گذشته تفاهمات اوليه ميان طرفين صورت گرفت و در آستانه 
يك ماه تا آغاز نشست آتي، حضور مقامات ارشد انجمن جهاني فرشتگان سرمايه گذاري 
در اين نشست، قطعي شده است. دبير نشست سرمايه گذاري فناوري با اشاره به برگزاري 
اين نشست در دو شهر تهران و استانبول، اظهار داشت: بر اساس توافقات صورت گرفته 
همكاري مشتركي در جهت برگزاري هر دو نشست تهران و استانبول، صورت خواهد 
گرفت. همچنين نمايندگان نشست سرمايه گذاري فناوري، در كنفرانس بين المللي كه 
در اواخر بهمن ماه سال جاري در استانبول تركيه برگزار مي شود، حضور خواهند داشت. 

توسطمعاونتعلميوفناوريرياستجمهوري
در 7 حوزه صنعتي پيشخوان مشاوره فني راه اندازي شد

مركز شركت ها و موسسات دانش بنيان معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري 
براي كمك به شــركت هاي دانش بنيان جهت عبور از چالش ها، هفت پيشــخوان  
تخصصي طراحي كرده است تا در حوزه هاي مختلف به اين شركت ها مشاوره ارائه 
دهند. به گزارش ايسنا، اين پيشخوان ها براي پاسخ به يك يا چند نياز ميداني طراحي 
شده اند. در اين سازو كار، معمولاً افراد خبره و متخصصي كه خود در آن رشته سرآمد 
هستند، دعوت مي شوند تا تجربيات و دانش خود را با مديران شركت هاي دانش بنيان 
به اشتراك بگذارند. همچنين خدمات تخصصي تر مشاوره اي نيز به اين شركت ها ارائه 
مي شود. سيد محمد صاحبكار، رئيس مركز شركت ها و موسسات دانش بنيان معاونت 
علمي و فناوري رياست جمهوري در اين باره گفت: پيش از اين خدمات متنوعي از 
جمله حمايت از تدوين قراردادهاي حقوقي، خدمات مالي و حسابداري، طراحي و 
ساخت نمونه نمايشي )دمو( محصولات، تدوين گزارش تحقيقات بازار، نيازسنجي 
مجوزها و گواهينامه ها، آسيب شناسي و ارتقاي منابع انساني و حمايت از تدوين و 
اجراي برنامه بازاريابي و نشست هاي پرسش و پاسخ به شركت هاي دانش بنيان ارائه 
شده است. وي در رابطه با نحوه استفاده شــركت هاي دانش بنيان از اين خدمات 
اظهار كرد: شركت ها مي توانند براي استفاده از پيشخوان خدمات مشاوره، خدمات 
توانمندسازي و تجاري سازي و حضور در نشست هاي پرســش و پاسخ در سامانه 

bizservices. ir درخواست خود را ثبت كنند. 

پيشخوانمشاورهتوسعهفنيتجهيزاتنفت،گازوپتروشيمي
با توجه به اهميت صنايع نفت، گاز و پتروشيمي، شركت هاي دانش بنيان 
بســياري در اين حوزه فعال هستند. ســاخت و به روز رساني قطعات و 
تجهيزات مورد نياز در اين صنايع، از جمله چالش هايي اســت كه ممكن 
است اين شــركت ها با آن مواجه باشند. بر اين اســاس مركز شركت ها و 
موسسات دانش بنيان معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري با شناسايي 
و دسته بندي اين مشكلات، ســعي كرده اســت با ايجاد اين پيشخوان 
تخصصي زمينه اي براي حل تخصصي اين چالش ها و سوالات ايجاد كند. 
»روتور ديناميك«، »تحليل سيالاتي و ايروديناميك گازهاي تراكم پذير«، 
»تحليل سيالاتي سيالات تراكم ناپذير«، »تحليل سازه اي شامل تنش«، 
»خستگي«، »خزش«، »ريخته گري سوپر آلياژها و ريخته گري دقيق«، 
»جوش«، »استخراج پروسيجر كنترل كيفي«، »ساخت و تهيه تست بنچ و 
تلورانس گذاري« از جمله حوزه هاي فني است كه در اين پيشخوان درباره 

آنها خدمات مشاروه ارائه مي شود. 

پيشــخوانشــركتهايدانشبنيانحوزهالكترونيك،
مخابرات،قدرت،ليزر،تجهيزاتپزشكي

مركــز شــركت ها و موسســات دانش بنيــان معاونــت علمــي و فناوري 
رياســت جمهوري با هدف توانمندسازي شــركت هاي دانش بنيان فعال در 
حوزه هاي الكترونيك، مخابرات، قدرت، ليزر، سامانه هاي هوشمند و تجهيزات 
پزشكي اقدام به راه اندازي يك پيشخوان تخصصي كرده است. اين پيشخوان 
در زمينه »سخت افزارهاي الكترونيكي و كامپيوتري«، »ميكروالكترونيك«، 
»ابزار دقيق«، »اتوماســيون صنعتي«، »روباتيــك«، »تجهيزات مخابراتي 
پيشرفته«، »سامانه هاي اويونيك«، »ليزر و فوتونيك«، »سامانه هاي اينترنت 
اشيا«، »سيستم هاي قدرت«، »الكترونيك قدرت«، »برودكست و تجهيزات 

پزشكي« به شركت هاي دانش بنيان متقاضي خدمات مشاوره ارائه مي دهد. 

پيشخوانمشاورهفنيمحصولاتحوزهدارو
شركت هاي دانش بنيان از جمله شركت هاي فعال در حوزه دارو، در زمينه مديريت 
فني و توســعه محصولات خود دچار ابهامات متعددي مي شــوند و براي پيشبرد 
اهدافشان به دنبال راه حل مناسب، ســريع و كم هزينه هستند و كمك گرفتن از 
مشاوران حرفه اي يكي از اين راه حل هاست. مركز شركت ها و موسسات دانش بنيان 
با هدف توانمندسازي شركت ها اقدام به ارائه خدمات مشاوره فني در حوزه دارو و 
فرآورده هاي پيشرفته حوزه تشخيص و درمان كرده است. در اين پيشخوان مشاوره 
در زمينه هاي مختلف به شركت هاي متقاضي ارائه مي شود كه ازجمله آن بازاريابي، 
صنعتي سازي و بهينه سازي محصولات دارويي، اخذ تاييديه ها و مجوزهاي نهايي از 

مراجع مربوطه و صادرات اقلام دارويي است. 

پيشخوانمشاورهتوسعهفنيمحصولاتدرحوزهموادپيشرفته
با توجه به سياست ها و برنامه هاي توسعه صنعتي در كشور، لزوم پرداختن به مواد 
پيشرفته و قدم برداشتن در مسير بهبود كيفيت مواد سازنده  محصولات صنعتي 
بيش از پيش احساس مي شود. موادي با خواص بهبود يافته و ويژگي هاي فراگير كه 
علاوه بر افزايش كارايي، مزيت هاي رقابتي ارزشمندي را نيز در محصولات ايجاد 
مي كنند. مديران و صاحبان بنگاه هاي صنعتي موفق، به جهت عقب نماندن از اين 
موج توسعه و ايجاد مزيت هاي رقابتي بهتر براي محصولاتشان، به دنبال پويايي و 
تحقيق و توسعه هميشگي بنگاه هاي خود هستند. آنان در اين مسير دچار ابهامات 
متعددي مي شوند و براي پيشــبرد اهدافشــان به دنبال راه حل مناسب، سريع و 
كم هزينه  هستند. كمك گرفتن از مشاوران حرفه اي يكي از اين راه حل هاست. اين 
مشاوران با استفاده از بينش و مهارتي كه در تجزيه و تحليل مشكلات و ارائه روش ها 
و راهكارها دارند، مي توانند موجب رشد و افزايش توانمندي شركت ها در عرصه هاي 
مختلف شوند. كسب و كارهاي نوظهور براي پيشبرد اهداف فني و تخصصي خود و 
به روزرساني دستاوردهاي فني، نيازمند بهره گيري از توان فني و تخصصي تيم هاي 

مشاور هستند. 
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۱79 نفــر از هم وطنان مان 
در حادثه هواپيماي بوئينگ 
737 جــان باختنــد. چرا 
مقامات مســئول طي اين 
چند روز سكوت كردند؟ آيا 
در پي اين حادثه اندك اعتماد مردم نيز دود شــد و 

هوا رفت؟ 
تا ديــروز در غم جان باختــن هم وطنان مان بوديم. 
امروز بايد غمي ديگر را نيز بر آن بيفزاييم. غم ناشي 
از دروغگويي مســئولان مان كه تا شب شنبه حادثه 
اصابت موشــك را انــكار مي كردند و رســانه هاي 
خارجي را كه اين مساله را مطرح مي كردند، دروغگو 

مي ناميدند؛ اما صبح شنبه ورق برگشت.
ســه روز پس از ســقوط تلخ و دلخراش هواپيمای 
بوئينگ 737 سری 800 اوكراين و جان سپردن تمام 
سرنشينان آن، ستاد كل نيروهای مسلح اعلام كرد كه 
اين هواپيما با شليك پدافند هوايی كشور ساقط شده 
است. براساس اعلام ستاد كل اين اقدام غيرعمدی 
بوده اســت. رئيس جمهوری نيز با انتشار بيانيه ای از 
حادثه رخ داده به شدت ابراز تاسف كرد. او اعلام كرد 
كه شليك توسط پدافند »سپاه« صورت گرفته است. 
رئيس جمهور تاكيد كرد كه با مسببان حادثه برخورد 
می شود. اين در حالی است دو روز پيش دولت كانادا 
و چند دولت غربی ديگر بر احتمال سقوط هواپيما به 
دليل شليك پدافند تاكيد كرده بودند. اما ايران قويا 
آن را رد كرد.  ســازمان هواپيمايی كشور با قاطعيت 
اعلام كرد چنين چيزی غيرممكن است. علی ربيعی، 
سخنگوی دولت با انتشار بيانيه ای تند كاملا سقوط 
بر اثر شليك پدافند را تكذيب كرد. حسام الدين آشنا 
مشــاور رئيس جمهوری هم بــرای خبرنگارانی كه 
ماجرا را پيگيری می كردند خط و نشان كشيد. حالا 
مشخص شده كه همه اين واكنش ها اشتباه بوده و 
حق با طرف مقابل بوده است. هرچند سوالات زيادی 
در اين مورد مطرح اســت كه افــكار عمومی را آزار 
می دهد؛ اما اولين واكنش ها در اين مورد بی اعتمادی 
مردم به مسئولان است كه ديگر بازنخواهد گشت. آيا 
رئيس جمهوری كه می گويد ساعاتی پيش از دليل 
واقعی سقوط هواپيما خبردار شده است، واقعاً راست 
می گويد؟ آيا دولت واقعا در اين سه روز بی اطلاع بوده 
است؟ در اين رابطه محمد فاضلی در مطلبی نوشته 
كه اين موضوع از دولت پنهان شــده است. فاضلی 
نوشته اســت: »هولناك، پنهان نگه داشتن واقعيت 
از دولت است كه اگر پنهان نشده بود رئيس سازمان 
هواپيمايی و ســخنگوی دولت با آن اصــرار از نفي 
سناريوی اصابت موشــك نمی گفتند.«  آيا سازمان 
هواپيمايی و كارشناسان آن نيز پنهان كاری كرده اند 
يا اينكه در بررســی های خود متوجــه اصل ماجرا 
نشده اند؟ هر دو حالت ترسناك است، اگر پنهان كاری 
كرده باشند چگونه می توان به آن نهاد اعتماد كرد و 

اگر متوجه اصل ماجرا نشده است كه ديگر بايد فاتحه 
سيستم كارشناســی آن را خواند. واقعا چرا رئيس 
سازمان هواپيمايی پيش از بررســی كارشناسی با 

قدرت همه چيز را تكذيب كرد؟
چرا مقامات دولتی به سرعت و بدون آنكه تحقيقات 
انجام شــود مســئله را برای خود و مردم حل شده 
فرض كردند. چرا افكار عمومــی را به بازی گرفتند؟ 
چرا علی ربيعی و حســام الدين آشنا احتمالات مهم 
ماجرا را ناديده گرفتند؟  آيا آنها مســئوليت آسيب 
 عظيمی كه بــه افكار عمومی وارد شــده اســت را

 می پذيرند؟
 چه كســی محاكمه می شود؟ چه كســی استعفا 
می دهد؟ اساسا كسی زير بار خطاهايش می رود؟ و يا 
باز هم بايد شاهد كتمان و توجيه های بی مورد باشيم؟

واكنشهابهحادثهســقوطهواپيماي
اوكرايني

پدرام سلطاني، نايب رئيس سابق اتاق ايران در صفحه 
شــخصی خود در توئيتر نوشــت: هيچ كس را براي 
اين خطاي انساني محاكمه نكنيد، متهم رديف اول 
باورهاي تان اســت. خشم و كينه و ســتيز با خود و 

ديگران بس است. آرامش مان را پس بدهيد.
يك عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام گفت: بايد 
از همان ابتدا حقيقت به مردم اعلام مي شــد، الان 
مردم مســئولان را دروغگو مي دانند. احمد توكلي 

در واكنش به بروز خطاي انســاني در حادثه سقوط 
هواپيماي مســافربري اوكراين اظهار كرد: به قدري 
از اين اتفاق عصباني و متاســف شدم كه توان سخن 
گفتن ندارم. اين فعال سياســي افــزود: موضوع بر 
ســر جان مردم است. اشتباه انســاني جان مردم را 
نشانه گرفته است. وقتي اشتباه به اين بزرگي اتفاق 
مي افتد بايد در وهله اول حقيقــت را به مردم اعلام 
مي كرديم. توكلي تاكيد كرد: مقامات ايران بايد به جد 
اين موضوع را پيگيري كنند و مقصران هر دو اتفاق 
يعني هم خطاي صورت گرفته در سقوط هواپيماي 
 مسافربري و هم مقصران در تاخير اعلام اين موضوع 

را معرفي كنند. 
وي در پايــان گفت: در پي شــهادت شــهيد حاج 
قاسم ســليماني وحدت و انســجامي ميان مردم و 
 مســئولان ايجاد شــده بود كه اين اتفاق، شيريني 

آن وحدت را به تلخي كشاند. 

بامقصرانســقوطهواپيماياوكرايني
برخوردجديشود

علاءالدين بروجردي هم در واكنش به اطلاعيه ستاد 
كل نيروهاي مسلح مبني بر اينكه هواپيماي اوكرايني 
به دليل بروز خطاي انساني و به صورت غيرعمد مورد 
اصابت قرار گرفته است، گفت: سوال افكار عمومي و 
نمايندگان و همه اين است كه چرا اين موضوع دير 
اعلام شده است؟ اين يك اشكال است. به طور قطع 

بايد در اين باره توضيح داده شود كه لازم بود در همان 
زمان علت حادثه به اطلاع عموم رســانده مي شد نه 
اينكه اينقدر به درازا كشيده مي شد. وي در عين حال 
اطلاعيه و شفاف سازي ســتاد كل نيروهاي مسلح 
را نكته مثبتي خواند و افزود: بايد هرچه ســريع تر با 
كساني كه مرتكب اين خطاي بزرگ شدند برخورد 
شود، اين همان چيزي است كه در بيانيه ستاد كل هم 
قيد شده بايد معلوم شود چرا اين اشتباه بزرگ را انجام 
دادند بايد ابهامات را از بين ببرند. همچنين محمدرضا 
عارف رئيس شورايعالي سياست گذاري اصلاح طلبان 
رئيس در يادداشت اينســتاگرامي با اشاره به حادثه 
سقوط هواپيماي اوكرايني ضمن انتقاد شديد از عدم 
صداقت برخي مســئولان با مردم، خواستار استعفا، 
بركناري و برخورد درخور بــا مقصران، پنهان كاران 
و ناصادقان با ملت شد. وي در يادداشت خود آورده 
است: در پي حادثه دردناك سقوط هواپيماي بوئينگ 
و جان باختن تعدادي انسان بي گناه، از جمله جمعي 
از نخبگان كشورمان، موجي از نگراني و تاثر، كشور 
و ملت ايران را فراگرفته اســت. در بــدو حادثه و در 
تســليت قبلي از مسئولان امر خواســتم با بررسي 
 همه جانبــه اين رخــداد ناگوار، پاســخگوي افكار

 عمومي باشند. 
»كســب وكار« در گفتگــو با كارشناســان، تبعات 
بی اعتمــادی به وجود آمــده در پی پنهــان كاری 

مسئولان را بررسی می كند. 

»آشنا« پيش از این  برای خبرنگارانی كه حادثه سقوط هواپيما را پيگيری می كردند خط و نشان كشيد

کار دشوار مسئولان در  بازگرداندن  اعتماد
ميناحسينی

Newskasbokar@gmail.com

آثاراجتماعیيكپنهانكاری
امانا...قرائيمقدم،جامعهشناس

ما دو نوع اعتماد داريم؛ يكي اعتماد افقي اســت كه همان اعتماد عمومي اســت؛ اما اعتماد ديگري نيز از نظر جامعه شناســاني مثل جيمز كلمن و... داريم كه اعتماد عمودي اســت؛ يعني اعتمادي كه مردم به مسئولان خود دارند و اين 
اعتماد سرمايه اجتماعي و بسيار مهم اســت. وقتي اين اعتماد به خطر می افتد و از بين مي رود يعني بنيان جامعه سست مي شود. بنابراين هرچه مســئولان بگويند مردم باور نخواهند كرد. اين اعتماد پيش از اين در كشور ما ضعيف بوده؛ 
ولي در حاضر حاضر در مرز نابودي كامل است. سه روز اســت كه اين واقعه اتفاق افتاده است؛ ولي مســئولان مربوطه اعلام مي كردند كه اين فاجعه تنها حادثه سقوط بوده است. ســرمايه اجتماعي است كه از لحاظ جامعه شناسي عامل 
چسبندگي سه نوع سرمايه ديگر است )سرمايه طبيعي، سرمايه تكنولوژي و سرمايه انســاني( و باعث مي شود سرمايه هاي ديگر كارايي و بازدهي مناسبي داشته باشند. اين ســرمايه اجتماعي اگر نباشد آن سرمايه هاي ديگر كارايي لازم 
را ندارد. عربستان، كويت و كشــورهای ديگر پول و كارخانه و نيرو دارند ولي پيشرفت نمي كنند. كشور ما نيز اين ســرمايه ها را دارد؛ ولي پيشرفت نمي كند. چرا؟ به دليل اينكه ســرمايه اجتماعي نيست. در نتيجه اين گونه دروغگويي ها و 
پنهانكاري ها راه به جايي نخواهد برد. امروز نمی توان چيزي را از چشم جهانيان پنهان كرد. بنابراين مردم دروغ هاي مســئولان را باور نمی كنند. درنتيجه اعتماد عمودي در جامعه از بين مي رود. زمانی كه مردم به مسئولان خود بي اعتماد 
شوند اين بی اعتمادی براي يك جامعه فاجعه است. وقتي مردم بدانند كه مسئولان شان به آنها دروغ مي گويند ديگر نه مجلســي مي ماند و نه وزير و نه وكيلي. در نتيجه اين ضرر پنهانكاري به وسيله عده ای كه اين واقعه را به وجود آوردند 
و موشك پرتاب كردند و باعث سقوط هواپيما شــدند، اثرات اقتصادي بســيار زيادي براي جامعه دارد. همچنين اثرات روحي و رواني آن بسيار آسيب زاست و روح و روان جامعه را آزرده اســت. در حال حاضر مردم در غم و اندوه اين ۱7۶ 
نفر به علاوه آن ۶0 نفر كه در كرمان قرباني شــدند، عزادارند. اين فاجعه اثرات فرهنگي و آموزش بد براي جوانان به دنبال دارد كه مســئولان شما دروغگو هســتند. بنابراين علاوه بر اثرات اقتصادي، اثرات اجتماعي دارد كه بي اعتمادي و 
بدبيني به وجود مي آيد. اثرات فرهنگي دارد كه آموزش بد به جامعه مي دهد و اثرات روحي و رواني دارد. حالا نيز پس از چند روز مي گويند اين فاجعه خطاي نيروي انســاني بوده اســت. اين نيروي انساني كيست؟ چه كسی او را گذاشته؟ 
 چه كسی به او فرمان داده است؟ چه كسی مســئول اوست؟ مگر يك نيروي سرباز يا يك نيروي انســاني بدون اجازه مي تواند هواپيمايی را به آتش بكشد و كشور و خانواده هاي بســياري را داغدار كند؟ تمام اعتماد مردم به مسئولان شان 

با اين دروغ از بين رفت. 

اعتماداجتماعیيكشبهبرنمیگردد
مصطفیاقليما،رئيسانجمنعلمیمددكاریاجتماعیوپدرمددكاریايران

بحث ما بحث راستگويی است. اولين پايه اسلام راستگويی است و بدترين گناه، دروغگويی. در اسلام در شرايط خاصی تقيه را مطرح می كنند؛ يعنی اگر حرفی بزنيد كه باعث شود مشكلات بعدی به وجود بيايد. ولی اين تقيه برای هر موردی 
نيست كه ما مجاز به دروغگويی باشيم. ما اعتماد مردم را ظرف 30-40 سال از دست داديم و يك روزه اين اتفاق نيفتاده است. طبق آخرين گزارشی كه راجع به اعتماد مردم نسبت به هم، نسبت به دولت و نسبت به اعضای خانواده اعلام شد، 
بالای 70 درصد مردم اعلام كردند كه بی اعتمادی به وجود آمده؛ يعنی يك روز يا دو روز نبوده است. اين هم كه دولت خود اعلام كرد كه موتور هواپيما آتش گرفته و مورد اصابت موشك قرار نگرفته است، هيچ كسی اين حرف را قبول نكرد. همه 
مردم می گفتند مسئولان دروغ می گويند و هواپيما را خودشان مورد اصابت موشك قرار داده اند. چون هيچ كسی اطمينان به حرف هيچ مسئولی نمی كند. حتی اين بی اعتمادی در بين افراد خانواده نسبت به هم نيز وجود دارد زيرا اعضای 
خانواده نيز نسبت به هم صادق نيستند. در بين سردمداران كشور، كدام رئيس جمهوری تاكنون حرفی زده كه به آن عمل كرده است؟ كدام نماينده مجلس حرفی زد كه آن برنامه را اجرا كند؟ تمام اين مسائل باعث شده ما در كشورمان چيزی 
به نام اعتماد نداشته باشيم و بزرگ ترين آسيب اجتماعی يا مادر آسيب های اجتماعی عدم اعتماد است. طوری شده كه اگر بگوييم 9۵ درصد حرف های ما دروغ است، واقعاً اين گونه است. اگر روز اول بروز حادثه حقيقت را گفته بودند مردم 
به اين اندازه ناراحت نمی شدند. ما اين اتفاق را چرا به مردم نگفتيم؟ تا جايی كه جمعه شب نيز به مردم دروغ می گفتند و اعلام می كردند سقوط هواپيما به دليل نقص فنی بوده است. اينجا يكی از حرف های رهبر انقلاب پررنگ می شود. رهبر 
وقتی رؤسای جمهور برای نخستين بار نزد ايشان می روند دو رهنمود دارند كه اين رهنمودها پايه حكومت هاست. اولين رهنمود شايسته سالاری است؛ يعنی افرادی را انتخاب كنند كه در آن پست و سمت، جايگاه داشته باشند و شايسته آن 
پست باشد. دوم پاسخگويی در مقابل مردم است. ما در اين 40 ساله انقلاب رئيس جمهور شايسته نداشتيم و هيچ وزيری در مقابل مردم پاسخگو نبوده است. اگر ما اين دو ويژگی را داشتيم در حال حاضر به اينجا نمی رسيديم. جامعه ای از 
هم می پاشد كه در آن اعتماد نباشد. عدم اعتماد به معنی پاشيدن يك مملكت است. اگر واقعا می خواهيم اين بی اعتمادی را از بين ببريم كه جامعه ما رشد كند و افراد به هم اعتماد كنند و جامعه پيشرفت كند ما از الان كه دولت شروع كند و 
درست كار كند ما 40 سال بعد می توانيم بگوييم اعتماد مردم در حال برگشتن است. اين برگرداندن اعتماد مردم طی يك روز اتفاق نخواهد افتاد. مسائل اجتماعی در بلندمدت به وجود می آيد و در بلندمدت نيز از بين می رود. با تمام اين موارد 
امروز به اينجا رسيده ايم كه همه ناراحت هستند و می گويند اين مساله چرا از روز اول مطرح نشد؟ چرا بايد كشورهای ديگر به ما فشار بياورند تا مجبور به راستگويی شويم؟ چرا نخست وزير كانادا به خانواده های قربانيان تسليت گفت؛ ولی 
مسئولان اين كار را نكردند؟ چرا هيچ مسئولی برای اين قربانيان كاری نكرد؟ چطور برای يك نفر تمام كشور را شلوغ می كنيم؛ اما برای اين همه قربانی هيچ كسی حرفی نمی زند؟ ۶0 نفری كه در كرمان قربانی شدند هيچ كسی چيزی نگفت. 
اين موارد است كه مردم را ناراحت می كند. حرف هايی كه مسئولان می زنند با عمل يكی نيست. اگر اين دو رهنمود رهبر )شايسته سالاری و پاسخگويی( در كشور باشد و هر كسی پستی می گيرد پاسخگو باشد و اگر پاسخگو نباشد جرم است 
آن وقت چنين شرايطی در كشور به وجود نمی آمد؛ اما اين رهنمودها شنيده شد ولی مسئولان آن را اجرا نكردند. تمام اينها آبروی ايران را برده است. چرا؟ دروغ های مسئولان است كه مردم را نسبت به حكومت ما بدبين كرده است. حكومت 

اسلامی ذاتاً مشكلی ندارد. مشكل مسئولان هستند كه دروغی به اين بزرگی می گويند. متاسفانه يك نفر از مسئولان ما در حد و لياقت آن پستی كه دارند، نيستند. به همين دليل اين مسائل ايجاد می شود. 
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